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وزارت اقتصاد:

۸۰ هزار نانوایی به کارتخوان 
هوشمند مجهز شدند

نحوه واگذاری سهام عدالت 
جدید تصویب شد

کاهش مالیات بر 
واردات کالاهای اساسی 

و تجهیزات پزشکی
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سرمقاله

سوددهی اقتصاد 
دیجیتال در بلندمدت

اقتصاد دیجیتــال یکی از 
فاکتورهــای تغییر دهنده 
مفهوم اشــتغال در اقتصاد 
است. اقتصاد دیجیتال در 
نهایت می تواند افزایش رشد تولید ناخالص داخلی 
در کشور را نیز رقم بزند. اشتغال زایی در بلندمدت 
ویژگی اقتصاد دیجیتال است. با آماده سازی بسترها 
و زیرساخت ها مشاغل جدید در اقتصاد ظهور کرده 
و نرخ بیکاری کاهش خواهد یافت. ظرفیت ایجاد 
شغل در فضای مجازی و به ویژه اقتصاد دیجیتال 

بسیار زیاد است...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری اطلاعات
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رشد 9۰ درصدی 
شرکت های دانش بنیان 

در سال گذشته

زیرساخت ها و پلتفرم های قوی برای ورود مشاغل جدید آماده شود 

حمایت از صادرات فناوری و خدمات دیجیتال
صفحه4

صفحه3

افزایش  ۴۵ درصدی  پرداخت  وام
بانک   مرکزی   خبر  داد:

با توجه به تاکید مقام معظم رهبری براهمیت رشد 
و توســعه دانش بنیان ها، تعداد کل شــرکت های 
دانش بنیان کشور با رشدی 90 درصدی به 8 هزار 
و 368 شرکت رســید.  8هزار و 368 شرکت دانش 
بنیانی تاکنون در کشور ایجاد شــده  است. از این 
تعداد، 5 هزار و 445 شــرکت از نــوع دانش بنیان 
تولیدی و 2 هزار و 923 شرکت از نوع دانش بنیان 
نوپا هســتند. براســاس این گزارش، شرکت های 
دانش بنیانی که در آخریــن اظهارنامه خود دارای 
درآمد عملیاتی باشند، به شــرط فعالیت در حوزه 
فناوری های برتر به عنوان تولیدی شناخته می شوند. 
همچنین شــرکت های دانش بنیانی که اظهارنامه 
مالیاتــی ندارند یا بر اســاس آخریــن اظهارنامه 
مالیاتی خود بدون درآمد عملیاتی باشند، به عنوان 
دانش بنیان نوپا شــناخته می شوند. گفتنی است، 
شرکت های دانش بنیان با فعالیت درانواع حوزه های 
مختلف، به دو گروه شرکت های دانش بنیان تولیدی 
و نوپا دســته بندی شــده و دانش بنیان های نوپا یا 
تولیدی نیز بر اساس نوع فعالیت، پیچیدگی و اهمیت 
فناورانه در 3 گروه نوع یک، نوع دو یا نوع 3 دســته 
بندی می شوند. حوزه های فناورانه »فناوری زیستی، 
کشــاورزی و صنایع غذایی«، »دارو و فرآورده های 
پیشــرفته تشــخیص و درمان«، »مواد پیشرفته 
و محصــولات مبتنی بر فناوری های شــیمیایی« 
و »ماشــین آلات و تجهیزات پیشــرفته« از جمله 
حوزه های اصلی فعالیت شرکت های دانش بنیان 
است و ســعی دارند تا در این حوزه ها دستاوردها 
و محصــولات مناســبی را تولید و عرضــه کنند. 
همچنین حوزه های»وسایل، ملزومات و تجهیزات 
پزشکی«، »برق و الکترونیک، فوتونیک، مخابرات«، 
 »فنــاوری اطلاعــات و نرم افزارهــای رایانه ای«، 

»خدمات تجاری سازی« و...

اجتماعی

رئیس پلیس فتای فراجا نسبت به پیامدهای اجاره 
کارت های بانکی هشــدار داد. سردار وحید مجید با 
تاکید بر اینکه مســئولیت تخلفات و جرائمی که با 
کارت های بانکی انجام شود، برعهده صاحب کارت 
است، گفت: یکی از مواردی که ما در جرائم بانکی با 
آن مواجه هســتیم، موضوع اجاره یا سوءاستفاده از 
کارت های بانکی است که متاسفانه شاهد آن هستیم 
که از سوی افراد ســودجو بعضا با قیمت های بالایی 
هم اجاره می شــود. وی ادامه داد: افراد ســودجو و 
مجرمان سایبری در مواردی با طرح وعده های تحریک 
آمیز و نیز پیشنهاد درآمد بالا اقدام به دریافت کارت 
بانکی افراد دیگر در ازای پرداخت مبلغی قابل توجه 
کرده و از این طریق دست به اقدامات مجرمانه خود 
می زنند.حتی برخی از این افراد در ظاهر ادعای قانونی 

بودن این کار را نیز مطرح می کنند. ســردار مجید با 
بیان اینکه مسئولیت هرنوع اســتفاده مجرمانه ای 
که از کارت بانکی افراد شــود برعهده صاحب کارت 
است، گفت: مجرمان سایبری عمدتا با اجاره کارت ها 
از آن برای اقدامات مجرمانه ای مانند ســایت هایی 
شرط بندی، کلاهبرداری و ... اســتفاده می کنند و 
در این شــرایط فرد اجاره دهنده کارت نیز به عنوان 
مرتکب یا شریک جرم شناخته می شود. رئیس پلیس 
فتای فراجا به مردم هشدار داد که در صورت مواجه 
شدن با چنین مواردی به هیچ عنوان این پیشنهادات 
را قبول نکنند، همچنین اگــر کارت بانکی مفقود 
شده ای دارند که احتمال سوءاســتفاده از آن وجود 
 دارد حتما نسبت به مسدود کردن و پیگیری مفقودی 

آن اقدام کنند.

سینماهای کشور برای روز گذشته، پذیرای 200 
هزار مخاطــب بودند که این آمار، شــلوغ ترین 
روز سینمایی کشور طی 3 ســال اخیر را نشان 
می دهد. سینماها سه شنبه پنجم اردیبهشت ماه، 
مورد استقبال 200 هزار مخاطب قرار گرفتند که 
این آمار، پرازدحام ترین روز دوران پساکرونا به 
حساب می آید. در این روز، 2828 سانس تعریف 
شد و گیشــه به رقم 5 میلیارد و 2۱3 میلیون 

تومان رسید.
در این روز، فسیل بیشــتر از دیگر فیلم ها مورد 
اســتقبال قرار گرفت به طوری کــه این فیلم، 
۱28 هزار مخاطب داشــت و موفق شــد طی 
۱054 ســانس نمایش، به گیشــه 3 میلیارد و 
30۷ میلیون تومانی دســت یابد. فسیل تنها 3 
هزار مخاطب کم داشــت تا به رکورد مخاطب 
روزانه فیلم مطرب برســد. آمــاری که احتمالا 
برای روزهای آینده محقق خواهد شــد تا این 
فیلم بتواند با گذر از رکورد مخاطبان روزانه فیلم 

مطرب، در سودای گذر از آمار ۱60 هزار نفری 
فیلم هزارپا باشد. ســه کام حبس، دومین فیلم 
پراقبال روز گذشته بود. فیلم سامان سالور با 24۱ 
سانس نمایش، ۱4 هزار و 900 مخاطب جذب 

کرد و توانست 426 میلیون تومان بفروشد.
آهنگ دونفره، ســومین فیلم روز گذشته بود. 
نخستین ساخته آرزو ارزانش طی 3۱3 سانس، 
۱2 هزار و ۱00 مخاطب داشت و 3۱۷ میلیون 
تومان نیز فروخت.جنگ جهانی سوم نیز با ۱95 
سانس نمایش و 8500 مخاطب و البته فروش 

245 میلیونی خود، در رتبه چهارم قرار گرفت.
عروس خیابان فرشته نیز در این روز 2۱3 سانس 
نمایش داشت. این فیلم توانست با جذب 8250 
مخاطب، فروشــی معادل 2۱۱ میلیون تومان 
داشته باشــد.از هفته دیگر، فیلم خط فرضی به 
روی پرده خواهد رفت که می تواند در کنار دیگر 
فیلم های گیشه، سینمای ایران را در سال جاری، 
به قله های بلندتری از اقبال مخاطب سوق دهد.

معاون پارلمانی رئیس جمهوری گفت:  فضاســازی 
و سیاه نمایی که در خارج نســبت به ایران می کنند 
مســتقیم به حوزه گردشگری آســیب می زند، اما 
گردشگرانی که به ایران می آیند در زمان بازگشت، 
می گویند »این تصوری که اکنون از ایران داریم قبلا 
نداشتیم«. سیدمحمد حسینی درباره نگاه دولت به 
حوزه های میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اظهار داشت: در طول سال های گذشته نسبت به این 
سه حوزه  کوتاهی هایی شده است، اما دولت سیزدهم 
به رونق گردشگری و به تولید و صادرات صنایع دستی 
و حفاظت از میراث فرهنگی نگاه جدی و ویژه دارد، این 
حوزه ها به ویژه صنعت گردشگری جزو اولویت های 

دولت سیزدهم است.
حسینی گفت: ایران از جاذبه های مختلف از طبیعی 
و تاریخی تا فرهنگی و هنری برخوردار است، با این 
اماکن تاریخی و مناظر طبیعی بیش از این می توان 
گردشگر به کشــور جذب کرد. در حوزه گردشگری 
همه باید کمک کنند و در کنار هم و با هم کار کنیم تا 
این صنعت رونق بگیرد، گردشگری منشا و منبع درآمد 
است، اگر رونق بگیرد و پا بگیرد دیگر به سرمایه گذاری 

دولت نیاز ندارد.
معاون رئیــس جمهــوری تصریح کــرد: حضور و 
سرمایه گذاری بخش خصوصی بسیار موثر است، از 
طرفی سفارتخانه های ما در خارج از کشور باید فعال تر 
شوند، رسانه ها و صداوسیما در معرفی ایران به جهان 

خیلی می توانند کمک کنند.
معــاون پارلمانــی رئیس جمهوری گفــت:  لایحه 
اختیارات وزارت میراث فرهنگی به مجلس ارســال 
شــده اســت، امیدوارم هر چه زودتر در کمیسیون 

فرهنگی مورد بررسی قرار گیرد و به صحن بیاید، خود 
نمایندگان مجلس هم لوایح دولت نسبت به طرح ها 
را اولویت می دهند، تا پایان سال که بحث بودجه و 
مسائل مختلف بوده است که تاخیر افتاده اما پیگیری 

می کنیم که زودتر در دستور کار قرار گیرد.
حسینی درباره شــرایط و تسهیلات محل برگزاری 
نمایشگاه های کتاب و قرآن در مصلای تهران گفت: 
التبه دسترسی مردم به مصلای تهران برای نمایشگاه 
آسان تر است، امسال که گذشت، اما برای سال های بعد 
باید در همکاری نزدیک دولت، وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و شهرداری تهران درباره محل این نمایشگاه 

تصمیم گیری شود.
معاون پارلمانی رئیس جمهوری با بیان اینکه شــهر 
آفتاب متعلق به شهرداری تهران است، افزود: باید با 
مذاکره با شهردار تهران این مساله حل شود، تسهیلات 
و خدمات عمومی مناسب برای انتقال نمایشگاه به 
شهر آفتاب فراهم شــود، پس از این دوره نمایشگاه 
مذاکراتی را با شهردار تهران انجام می دهم و مساله را 

پی گیری می کنم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت دهم با اشاره به 
استقبال عمومی از نمایشگاه بین المللی قرآن گفت: 
البته دو سه سال به دلیل شیوع کرونا نمایشگاه های 
فرهنگی و قرآنی حضوری نبود و امسال دومین سالی 
است که این رویدادها حضوری برگزار می شود و قطعا 
نمایشگاه کتاب مانند نمایشــگاه قرآن با استقبال 
مــردم و اهالی فرهنگ و کتاب مواجه خواهد شــد. 
بخش های ویژه گروه سنی کودک و نوجوان و خانواده 
از جاذبه های این نمایشگاه ها است که باید پررنگ تر و 

پربارتر شود.

مشاور فرمانده کل قوا گفت: 85 درصد ارتش و سپاه 
جوان شده و با توجه به اینکه جوانان شرکت کننده در 
دوره های دافوس ارتش و ســپاه، جنگ را از نزدیک 
ندیده اند، باید آنچه را که در دوران بعد از انقلاب بر این 

کشور گذشته است، برای آن ها بازگو کرد.
سردار ســید یحیی صفوی دســتیار و مشاور عالی 
فرمانده معظم کل قوا در همایــش علمی پیرامون 
شخصیت شهید »صیاد شــیرازی« که در دانشگاه 
عالی دفاع ملی و تحقیقات راهبردی برگزار شد، اظهار 
داشت: ســپهبد »ولی الله قرنی« اولین رئیس ستاد 
مشترک ارتش در ســوم اردیبهشت ۱358 و علامه 
مرتضی مطهری ۱۱ اردیبهشت ۱358 توسط عوامل 
فرقان و سپهبد علی صیاد شــیرازی 2۱ فروردین 
۱3۷8 توسط منافقین ترور و به شهادت رسیدند؛ لذا 
به جاست که جوانان و دانشجویان نسبت به این گونه 
حوادث پس از انقلاب اســلامی، تحقیق و پژوهش 

انجام دهند.
سردار صفوی با بیان اینکه سه سپهبد شهید داریم که 
می توان درباره اندیشه، تفکر، اخلاق و رفتار، عملکرد 

آن ها مطالعه کرد، افزود: هدف از این گونه جلســات 
ساختن نســل جوان اســت؛ زیرا امروز 50 میلیون 
جمعیت کشورمان را جوانان تشکیل می دهند و 85 
درصد ارتش هم جوان شده است؛ البته این موضوع 
درباره سپاه هم صادق است و با توجه به اینکه جوانان 
شــرکت کننده در دوره های دافوس ارتش و سپاه، 
جنگ را از نزدیک ندیده اند، باید آنچه را که در دوران 
بعد از انقلاب بر این کشور گذشته است، برای آن ها 
بازگو کرد. دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل 
قوا با تأکید اینکه ارتش ما شجاعانه و مظلومانه وارد 
جنگ شد و پیروزی های بسیاری را هم آفرید، عنوان 
کرد: پاداش مجاهدان فی سبیل الله شهادت است؛ 
اما بر اســاس آنچه خداوند در قرآن  کریم ذکر کرده 
اســت، خیلی ها نه تنها نمی بینند، بلکه کر و ناشنوا 
هم هســتند؛ زیرا حق را نمی بینند؛ این عده چون 
عافیت طلب هستند، جرأت و شجاعت دفاع از حق 
و امام بر حق را ندارنــد؛ ولی برخی ها همچون صیاد 
شیرازی نیز وقتی ندای امام خمینی )ره( را می شنود، 

داوطلبانه به این ندا لبیک می گویند.

دادگاه حقوقی تهران، آمریــکا را به پرداخت غرامت 
به خانواده های حــوادث تروریســتی در مجلس و 
مرقد مطهر امام )ره(، محکوم کرد. به گزارش ایسنا، 
معاونت امور بین الملل قوه قضائیه و ستاد حقوق بشر 
جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد: »در چارچوب 
اقدام متقابل حقوقی علیه دولت آمریکا، با عنایت به 
طرح دعوای حقوقی برخی از خانواده های شــهدا و 
جانبازان حوادث تروریستی داعش در مجلس شورای 
اسلامی و مرقد مطهر حضرت امام )ره( علیه دولت، 
نهادها و مقامات وقت آمریکایی نزد شعبه 55 دادگاه 
حقوقی دادگستری تهران با هدف مقابله و جلوگیری 
از نقض تعهدات و رفتارهای متخلفانه بین المللی از 
طریق حمایت و مساعدت به گروه تروریستی داعش 
در ارتکاب اقدامات تروریســتی منجر به شهادت و 
جانبازی مردم بی گناه و صدمات بدنی، روانی و مالی به 
خانواده های آنان، پس از طرح دعوا و برگزاری جلسات 
رســیدگی، دادگاه، دولت، برخــی نهادها و مقامات 
آمریکایی را به مبلغ سیصد و دوازده میلیون و نهصد و 
پنجاه هزار دلار به عنوان خسارت های مادی، معنوی 
و تنبیهی محکوم کرد. بر اساس رأی دادگاه، 9 میلیون 
و 950 هزار دلار به دلیل خسارت های مادی و ۱04 
میلیون دلار بابت خسارت های معنوی وارد شده به 
خواهان ها در نظر گرفته شده و معادل ۱99 میلیون 
دلار نیز به عنوان خسارت تنبیهی، مورد حکم دادگاه 
قرار گرفته است. خواهان های این پرونده، خانواده های 
3 شهید از شهدای عملیات تروریستی داعش و 6 نفر از 
جانبازان این عملیات تروریستی، هستند. محکومان 
این پرونده 9 شخص حقیقی و حقوقی آمریکایی از 

جمله دولت ایالات متحده آمریکا، باراک اوباما، جرج 
واکر بوش، تامی فرانکس، سازمان سیا، سنتکام، وزارت 
خزانه داری آمریکا، شرکت لاکهید مارتین و امریکن 
ایرویز گروپ هســتند. مبنای قانونی صلاحیت این 
دادگاه، قانون صلاحیت دادگستری جمهوری اسلامی 
ایران برای رسیدگی به دعاوی مدنی علیه دولت های 
خارجی و آیین نامه اجرایی آن می باشد.لازم به توضیح 
اســت که پس از وصول و ثبت دادخواســت، دادگاه 
رسیدگی کننده، دادخواســت و ضمائم را با ترجمه 
رسمی برای خواندگان نیز ارسال و از طریق مقتضی 
به آنها ابلاغ نموده است. دلایل انتساب این جنایات به 
آمریکا نیز از سوی شعبه رسیدگی کننده، از جمله به 
این شرح بیان شده است: ۱ .اقاریر مقامات عالی رتبه 
مانند رئیس جمهور سابق آمریکا مبنی بر نقش محوری 
و اصلی دولت و مقامات این کشور در سازمان دهی و 
هدایت گروه های تروریستی از جمله داعش؛2 .اخبار و 
اطلاعات موثق منتشر شده در رسانه های آمریکایی؛3 
.کتاب ها و ســخنرانی های مقامات آمریکایی مبنی 
بر نقش سازمان ســیا در ایجاد گروه های تروریستی 
از جمله داعش. لازم به توضیح است که دادگاه های 
آمریکا به بهانه های مختلف علیه جمهوری اسلامی 
ایران به صدور حکم مبادرت نمــوده و دولت ایران و 
تعدادی از دستگاه ها و سازمان های دولتی را به طور 
غیابی به پرداخت غرامت و یا خسارت تنبیهی محکوم 
کرده اند؛ ازاین رو، به دلیل نقض مصونیت دولت ایران، 
محاکم ایران نیز پرونده های مختلفی را تاکنون علیه 
دولت و مقامات آمریکا رسیدگی کرده و مبادرت به 

صدور احکام حقوقی نموده و می نمایند. 

مدیرعامل سازمان پایانه های شهر تهران از آغاز به کار 
ستاد اربعین شهر تهران خبر داد و گفت: پیش بینی 
می شود در ۱0 روز حدود 400 الی 500 هزار تهرانی 
را از طریق پایانه ها به مرزهای عتبات اعزام کنیم. پوریا 
علی مردانی در مورد برگزاری ستاد اربعین در سازمان 
پایانه ها اظهار کرد: سازمان پایانه ها در دو مناسبت 
پیک کاری دارد که یکی از آنها ســفرهای نوروزی و 
دیگری سفر به عتبات عالیات در مراسم اربعین است.

وی با بیان این که پس از گذراندن پیک ســفرهای 
نوروزی ستاد اربعین در سازمان پایانه ها تشکیل شده 
است تا بتوانیم نسبت به پوشــش این مهم اقدامات 
مناسب را انجام دهیم، تصریح کرد: در دوران اربعین 
روزانه 40 الی 50 هزار نفر از طریق پایانه های شــهر 
تهران به مرزهای کشور برای شرکت در مراسم اربعین 

از طریق پایانه ها اعزام می شوند.
علی مردانی بــا بیان اینکه ضمن آسیب شناســی 
اقدامات سال های گذشته در نظر داریم که امکانات 
و زیرساخت های لازم را برای ســفر بهتر و آسان تر 
زائران تقویت کنیم، گفت: همچنین بحث برنامه های 
فرهنگی با کمک دســتگاه های همکار و همچنین 

افزایش رفاه حال مسافران با کمک سازمان راهداری 
در دستور کار قرار دارد.

مدیرعامل ســازمان پایانه ها با بیان اینکه پایانه های 
جنوب و غرب به عنوان اصلی ترین پایانه های انتقال 
زائران تحت عنوان عمود صفر شهرت دارند چراکه به 
نوعی شروع حرکت زائران از این پایانه ها خواهد بود، 
اظهار کرد: با توجه به گرمی هوا در کشور عراق در زمان 
راهپیمایی اربعین پیش بینی می شــود که به اندازه 

زائران سال گذشته میزبان زائران حسینی باشیم.
وی با تاکید بر این که از میان زائران ایرانی حاضر در 
مراســم پیاده روی اربعین حدود 30 درصد از شهر 
تهران هستند و از این میان بیش از 25 درصد از زائران 
تهرانی از حمل و نقل عمومی برای ســفر به عتبات 
استفاده می کنند، ادامه داد: پیش بینی می شود که در 
مدت ۱0 روز مراسم اربعین حدود 400 الی 500هزار 

تهرانی از طریق پایانه ها به سمت مرزها اعزام شوند.
مردانی اضافه کرد: برنامه  ریزی های اولیه برای تقویت 
زیرساخت ها، منظم سازی حرکت اتوبوس ها، اطلاع 
رسانی به موقع از طریق رسانه ها و مدیریت تراکم در 

پایانه های غرب و جنوب در دستور کار قرار دارد.

معاون فنی مرکز مدیریت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشت از کاهش روند ابتلا به کرونا در کشور خبر داد و 
گفت: البته کاهش موارد ابتلا به کرونا به این معنی نیست 
که کرونا تمام شده است، بلکه با علمی که اکنون داریم 
باید همچنان مراقب باشیم. بابک عشرتی درباره آخرین 
وضعیت و روند کرونا در کشــور، گفت: در حال حاضر 
موارد ابتلای روزانه به بیماری نسبت به اوایل فروردین 
ماه کاهش پیدا کرده و خوشبختانه درصد مثبت شدن 
تســت هایی که از بیماران علامت دار گرفته می شود، 
کاهش یافته که این موضوع نشان می دهد بسیاری از 
مواردی که قبلا با این علائم، کرونا بودند، اکنون مربوط به 

سایر ویروس های سرماخوردگی است و موارد کرونا کمتر 
شده است. در حال حاضر عمدتا ویروس هایی را غیر از 
کرونا می بینیم که علائم بیماری های حاد تنفسی را ایجاد 
می کنند مانند ســرماخوردگی که موضوعی است که 
پیش از کرونا هم وجود داشته است و البته قدرت سرایت 

خیلی بالایی ندارند و سرایت شان کمتر از کروناست.
وی درباره زمان پایان کرونا یا به ثبات رسیدن آن، گفت: 
اینکه روزی بگوییم کرونا به پایان رسید، مستلزم این 
است که واکسنی تولید شــود که بتواند ایمنی دائمی 
 ایجاد کند یا جهشی در ویروس ایجاد شود که ابتلا به آن 

منجر به ایمنی دائمی شود.

۸۵ درصد ارتش و سپاه جوان شده استهشدار پلیس فتا درباره اجاره کارت های بانکی

محکومیت آمریکا به پرداخت غرامت به خانواده های حوادث تروریستی

آغاز به کار ستاد اربعین تهران

کاهش ابتلا به کرونا در کشور

سياسیفرهنگی 

شلوغ ترین روز سینمایی رقم خورد

دولت سیزدهم به رونق گردشگری نگاه ویژه دارد



اقتصاد2
ایران

رکورد واردات برنج شکست
در سال گذشته حدود ۱.۸ میلیون تومان برنج از 
کشورهای مختلف به ایران وارد شد که نسبت به 
سال ۱۴۰۰ از نظر وزنی رشد ۱۰۱ درصدی داشته 
است. در این میان هند و پاکستان بیشترین سهم 
را در واردات داشــته اند. بر اساس گزارش گمرک 
جمهوری اسلامی ایران در ۱۲ ماهه سال گذشته 
بالغ بر یک میلیون و ۷۷۹ هــزار و ۱۱۹ تن برنج 
از پنج کشــور به ارزش بالغ بر دو میلیارد و ۱۳۶ 
میلیون و ۵۹۹ هزار دلار معادل بیش از ۴۱ هزار 
و ۸۳۳ میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان به ایران وارد 

شده است.
این آمار ۱۰۱ درصد از نظــر وزنی و بیش از ۱۹۴ 
درصد از نظــر ارزش دلاری بیشــتر از میزان و 
ارزش برنج وارداتی در سال ۱۴۰۰ بوده است که 
رکوردشکنی قابل توجهی به شمار می رود. چرا که 
در سال ۱۴۰۰ حدود ۸۸۵ هزار تن برنج به ارزش 
۷۲۶ میلیون دلار وارد شــده بود که با آمار سال 
گذشته فاصله بسیار زیادی دارد. امارات، پاکستان، 
تایلند، ترکیه و هند پنج کشوری هستند که برنج 
در ۱۲ ماهه سال گذشــته از این مبادی به کشور 

وارد شده است.
در این میان هند با واردات ۸۸۵ هزار تن به ارزش 
یک میلیارد و ۱۶۱ میلیون دلار در رتبه نخست این 
فهرست قرار گرفته و سهمی معادل ۵۴.۳۴ درصد 
را در این بازار از آن خود کرده اســت. پس از هند، 
پاکستان با واردات بیش از ۶۲۸ هزار تن به ارزش 
بیش از ۷۲۱ میلیون دلار، ۳۳.۷۸ درصد از سهم 
بازار برنج وارداتی به ایران را به خود اختصاص داده 

و دومین رتبه را به نام خود ثبت کرده است.
امارات، تایلند و ترکیــه نیز در جایگاه های بعدی 
قرار می گیرند. البته نام مناطق آزاد و ویژه نیز در 
فهرســت واردات برنج ثبت شده است که حجم 
اندکی هم از این طریق به کشور وارد شده است اما 

مبدأ اصلی آن مشخص نیست.

جلوگیری از اضافه برداشــت بانک ها با 
جدیت دنبال شود

تاکید رئیس جمهــور بر لزوم 
اصلاح ناترازی بانک ها

رئیس جمهور انسجام، وحدت و هماهنگی اجزای 
مختلف کشور را پیش شرط توسعه و تعالی دانست 
و بر اهتمام جدی دولت برای اجرای رهنمودهای 
اخیر رهبر معظم انقلاب در این حوزه تاکید کرد. 
سید ابراهیم رئیسی در جلســه هیئت دولت با 
اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
خطبه های نماز عید سعید فطر درباره اهمیت 
تعامل و هماهنگی قوای سه گانه گفت: همدلی و 
هماهنگی نه فقط در میان قوای سه گانه که باید 
در تمام ســطوح و اجزای نظام حکمرانی کشور 

سرلوحه عمل قرار گیرد.
وی با تاکیــد مضاعف بر اهمیــت همگرایی و 
هم افزایی در ســطح قوه مجریه، افــزود: وجود 
تفاوت نظر در سطوح کارشناسی امری طبیعی 
است اما این نظرات در موضوعات مختلف باید در 
جلسات تخصصی مطرح شود و پس از مباحثات و 
گفتگوهای نخبگانی، نهایتا در حوزه تصمیم سازی 
و اجرا، شاهد اجماع و اتفاق نظر باشیم و آنچه به 
عنوان نتیجه نهایی و در عمل در معرض نگاه و 
قضاوت مردم قرار می گیرد، باید نشــان دهنده 
وحدت اجزا و انســجام تصمیمــات کلیت قوه 
مجریه باشد. وی به موضوع اصلاحات نظام بانکی 
پرداخت و با تاکید بر لزوم اصلاح ناترازی بانک ها، 
گفت: اقدامات بانک مرکزی برای جلوگیری از 
اضافه برداشت بانک ها، تصمیم خوبی بوده و این 
رویه باید با جدیت دنبال شود. باید در وهله اول به 
بانک هایی که اضافه برداشت دارند، اخطار داده 
شده و در مرحله بعدی با قاطعیت با این موضوع 

برخورد شود.
اهمیت تقویت بخش حقوقی در دســتگاه های 
اجرایی، محور بعدیِ سخنان رئیس جمهور در 
جلسه هیئت دولت بود که رییس جمهور پایبندی 
کامل به قوانین و مقررات کشور و اجرای دقیق 
آن ها را از مهم ترین شروط اثربخشی سیاست ها و 
اقدامات در سطوح مختلف دستگاه اجرایی دانست 
و بر استفاده از دانش و تجربه متخصصان حقوق، به 
منظور بهبود عملکرد و ارتقای کیفیت تصمیمات 
دولت و پیشگیری از بروز اشــکالات حقوقی و 

قانونی تاکید کرد.
رییسی همچنین بار دیگر بر اهمیت اطلاع رسانی 
شایسته و موثر اقدامات و عملکرد دستگاه های 
اجرایی تاکید کرد و اظهار داشت: ارتقای اعتماد 
عمومی و سرمایه اجتماعی و امیدآفرینی در گروی 
اطلاع رسانی صادقانه، دقیق و موثر پیشرفت ها و 
اقدامات اجزای مختلف دولت اســت و مدیران 
دســتگاه های اجرایی در سطوح مختلف باید به 

این مسئله اهتمام داشته باشند.

خبر

وزیر اقتصــاد تاکید کرد 
که ظرف چنــد روز آینده 
بسته ده بندی دولت برای 
مهار تورم و رشد تولید پس 
از اخذ نظر تشــکل های 
تولیدی و اقتصــادی غیر دولتی بــا حضور رئیس 

جمهور نهایی و ابلاغ خواهد شد.
به گزارش ایسنا، سید احسان خاندوزی در حاشیه 
نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران، بیان کرد: 
جزئیات بسته ده بندی دولت برای مهار تورم و رشد 
تولید که به تایید مشترک بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران، وزارت اقتصاد و دارایی و سازمان 
برنامه و بودجه رسیده است، برای اخذ نظر تشکل 
های تولیدی و اقتصادی کشور در اتاق های سه گانه 
ارسال شد، برای اینکه ما نظرات بخش غیر دولتی 
را هم داشته باشیم و ان شاءالله ظرف روزهای آینده 
پس از اخذ نظر فعالان بخش غیر دولتی با حضور 
رئیس جمهور جزئیات این بسته نهایی شده و ابلاغ 

خواهد شد.
وزیر اقتصاد گفت: امیدواریم با توجه به هدف گذاری 
های دقیقی که در بسته ده بندی برای مهار تورم و 
رشد تولید پیش بینی شده است ما بتوانیم یک سند 
هماهنگ کننده بین تمام اجزای دولت برای نیل به 

اهداف شعار امسال داشته باشیم.
وی در ادامه اظهار کرد: در خصوص استیضاح نیز 
باید بگویم اولا دولت در مســئله حمایت از وزرا و 
اعضای کابینه یکدســت و هماهنگ و کاملا جدی 
اســت. از طرف دیگر حل و فصل واقعی مشکلات 
اقتصادی به ویژه مســائل فرابخشی مانند موضوع 

مســکن، موضوع تورم، موضوع خــودرو و امثال 
آن نیازمند دو مقدمه اســت. در وهله اول مسئله 
هماهنگی و در وهله دوم مســئله ثبات سیاســت 
ها لازم اســت. هماهنگی هم در داخل دولت و هم 
بین دولت و مجلس لازم اســت. ثبات سیاست ها 
نیز هم در داخل دولت و هــم بین دولت و مجلس 
ضروری است. حتما در شــرایط کنونی اسیتضاح 
وزرا کمکی به هماهنگی سیاست ها و ثبات سیاست 
های اقتصادی نخواهد کرد. وزارت خانه ها را برای 
چندین ماه با چالش های تصمیــم گیری مواجه 

می کند.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی در ادامه تصریح کرد: 
از طرف دیگر فرصت سال حمایت از تولید از دست 

خواهد رفت. امیدوار هستیم بهترین تصمیم برای 
ادامه همکاری بین اعضــای دولت و همکاری بین 

دولت و مجلس اتخاذ شود.
خاندوزی گفت: محتوای لایحه مالیات بر مجموع 
درآمــد توســط وزارت اقتصــاد آماده شــد و در 
کمیسیون اقتصادی دولت نیز با برخی از اصلاحات 
مورد تایید قرار گرفت. در نوبت خود جلسه هیات 
وزیران قرار دارد که به محض اینکه در هیات دولت 
هم مصوب شــود به عنوان یکــی از گام های مهم 
تحولی از آنجا که تمام ساختار نظام مالیاتی کشور 
را به نفع شــفافیت و عدالت اصلاح خواهد کرد، به 

مجلس شورای اسلامی ارسال خواهد شد.
وی در ادامه در پاسخ به این پرسش که قرار بود صورت 

های مالی نفتی در فروردین منتشــر شــود به کجا 
رسید،؟ بیان کرد: تمام شــرکت هایی که در حوزه 
اقتصادی تا قبل از شــروع به کار دولت فعالیت می 
کردند و بیش از هزار و ۱۰۰ شــرکت نیز می شود و 
صورت های مالی آنان شــفاف نشده بود، بحمدلله با 
اراده جدی که وجود داشــت و تاکید رئیس جمهور 
که هیچ ملاحظه ای در موضوع کار آمدی شرکت ها و 
شفافیت نباید وجود داشته باشد، شرکت ها صورت ها 
مالی خود را در سامانه منتشر کردند. این روند را قطعا 
ادامه خواهیم داد هیچ گونه عقب نشــینی در مسیر 
اصلاح عملکردها و شفافیت شرکت ها صورت نخواهد 

گرفت. برکات آن نیز از همین امروز آغاز شده است.
وزیر اقتصاد گفت: برخــی از منتقدان می گفتند 
مســئله شــفافیت چه اثری بر خروجی عملکرد 
اقتصادی دارد؟ بنده با عدد و رقم می گویم که در 
بسیاری از موارد شــرکت هایی که اطلاعات آنان 
شفاف شــده است به سرعت دســت به کار شده و 
ناکارآمدی های مدیریتی را اصلاح کرده و صورت 
های مالی و ســود و زیان  خود را اصلاح کردند. به 
عنوان یک مورد اگر بخواهم مثالی مطرح کنم یکی 
از شرکت های حوزه سرمایه گذاری خارجی کشور  
که در آخرین ســال دولت قبل زمانی که اطلاعات 
شفاف نبود، زیان  ۳ هزار میلیارد تومانی داشت، با 
افشای اطلاعات و اصلاح روش های مدیریتی خود 
در سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ توانست از زیان دهی خارج 
شود. به لحاظ عملکردی نیز به سرعت خود را اصلاح 
کرد. سایر شرکت های دولتی نیز در مسیر اصلاح 
مدیریتی خود باید بدانند که زیر تیغ نظارت صاحب 
نظران و منتقدان  قرار دارند. باید مدیریت شرکت 
های دولتی به سمتی برود که کارآمدترین و عادلانه 

ترین نتایج را در پی داشته باشد.

وزیر اقتصاد: 

بسته»مهارتورمورشدتولید«نهاییمیشود

نحوه واگذاری ســهام عدالت 
جدید تصویب شد

تصویب نامه شورای عالی اجرای سیاست های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساسی در خصوص نحوه واگذاری 
سهام عدالت جدید توســط وزیر امور اقتصادی و 
دارایی و دبیر شــورای عالی اجرای سیاست های 

کلی اصل ۴۴ قانون اساسی ابلاغ شد.
شورای عالی اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساسی در بیست و چهارمین نشست خود که در ۱۶ 
اسفند سال گذشته برگزار شــد، به استناد ماده ۴۲ 
قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی 
مواردی تصویب کرد که به شرح زیر است: ۱. سازمان 
خصوصی سازی مکلف است از محل باقیمانده سهام 
متعلق به دولت در شرکت های قابل واگذاری نسبت 
به تخصیص ســهام به افراد فاقد سهام عدالت که تا 
تاریخ ابلاغ این مصوبه تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینی )ره( سازمان بهزیستی کل کشور و ایثارگران 

مشمول سه دهک اول قرار گرفته اند؛ اقدام کند.
۲-۱. میزان و سهام شــرکت های مورد واگذاری 
صرفاً از شــرکت های پذیرفته شــده در بورس و 
فرابورس با پیشنهاد سازمان خصوصی سازی به 
تصویب هیأت واگذاری خواهد رسید قیمت سهام 
مورد واگذاری مطابق با آییــن نامه جزء )۳( بند 
)الف( ماده ۴۰ قانون اجرای سیاســت های کلی 
اصل ۴۴ توسط هیأت مذکور تعیین می شود. ۱-۳.  
افراد مشمول بند )۱-۱( این تصویب نامه توسط 
نهادهای ذیربط شناسایی و معرفی خواهند شد؛ 
احراز عدم تخصیص سهام عدالت به آنان در طرح 
توزیع سهام عدالت ۱۳۸۵ لغایت ۱۳۹۵ بر عهده 

سازمان خصوصی سازی خواهد بود.
 ۴-۱. مبلغ سهام مورد واگذاری به هریک از مشمولین 
تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( سازمان 
بهزیستی کل کشور و دو دهک اول درآمدی ایثارگران 
تحت پوشش بنیاد شهید با اعمال ۵۰ درصد تخفیف 
و به مشمولین دهک سوم درآمدی ایثارگران تحت 
پوشــش بنیاد شــهید بدون اعمال تخفیف معادل 
حداکثر یک صــد میلیون ریال به صورت اقســاط 
سالانه و به مدت ۱۰ سال است که از محل سود سالانه 

شرکت های سرمایه پذیر تسویه خواهد شد.
 ۵-۱. شرکت های موضوع بند -)۱-۲( این تصویبنامه 
مکلفند در طول مدت قرارداد و به منظور تســویه 
اقساط سود سهام واگذار شده را به حساب سازمان 
خصوصی ســازی نزد خزانه داری کل کشور واریز 
کنند. همچنین نحوه اعمال حقوق مالکانه ســهام 
واگذار شده از تاریخ ابلاغ تصویب نامه تا پایان فرآیند 
آزادسازی توسط وزارت امور اقتصادی و دارایی و پس 
از آن از طریق کانون شرکت های سرمایه گذاری سهام 
عدالت و یا هر ساز و کار دیگری که با پیشنهاد وزارت 
امور اقتصادی و دارایی به تصویب شورای عالی بورس 

خواهد رسید تعیین خواهد شد.
۶-۱. مجموع ســهام واگذار شــده تا پایان مدت 
اقساط در کد واسط سازمان خصوصی سازی و به 
حالت وثیقه قرار خواهد گرفت آزادســازی سهام 
موصوف پس از تســویه کامل اقساط و به صورت 
مرحله ای طی سه مرحله انجام خواهد شد.۱-۷.  
ســازمان خصوصی سازی مکلف اســت پس از 
تصویب الگوی نهایی ساماندهی واگذاری سهام 
عدالت واگذاری ســال ۱۳۸۵ نسبت به پیشنهاد 
ساز و کار لازم برای واگذاری نهایی سهام عدالت 
جدید به روش غیر مستقیم به این شورا اقدام کند.

۷-۱. سازمان خصوصی سازی مکلف است پس 
از تصویب الگــوی نهایی ســاماندهی واگذاری 
سهام عدالت نسبت به پیشنهاد ســاز و کار لازم 
برای واگذاری نهایی سهام عدالت جدید به روش 
غیرمستقیم اقدام کند.۸-۱. در صورت عدم تسویه 
بهای سهام واگذار شده در پایان مدت اقساط، هر 
یک از سهامداران موظفند باقی مانده بهام سهام را 
طی مهلت حداکثر شش ماه پس از پایان مهلت 
مقرر نقدا به حســاب دولت وایز کند. در غیر این 
صورت سازمان خصوصی سازی مجاز است پس از 
پایان مهلت فوق به میزان سهام تسویه شده سهام 
در حالت وثیقه را به ترتیب مقرر در این تصویب نامه 

آزاد و مابقی را به مالکیت دولت برگرداند.
۹-۱. شورای عالی بورس مکلف است در اجرای این 
تصویب نامه و به درخواست سازمان خصوصی سازی 
نســبت به تدوین و اصلاح مقررات مورد نیزا ارکان 
بازار ســرمایه اقدام کند.۱۰-۱. نقل و انتقال سهام 
موضوع این مصوبه خارج از ساعت معاملات و خارج 
از اتاق پایاپای انجام خواهد گرفت. این نقل و انتقال از 

پرداخت کلیه هزینه ها و مالیات معاف است.
۲. مقرر شــد در جلســه آینده گزارشی از میزان 
ســهام واگذار شــده از زمان ابلاغ قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی تاکنون 
وضعیت مالکیت دولت در بنگاه های مشــمول 
واگذاری و تکالیف قانونــی در خصوص فروش و 
انتقال سهام شرکت های مشمول واگذاری توسط 

سازمان خصوصی سازسی ارائه شود.

اخبار
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مدیرکل تامین دام و فــراورده های محصولات 
دامی شرکت پشــتیبانی امور دام کشور گفت: 
اکنون کسری گوشــت مرغ مورد نیاز استان ها 
تامین شده است و مشکلی در این زمینه نداریم.

وضعیــت  دربــاره  جعفــری«  »محمــد 
بازار گوشــت مــرغ و گوشــت قرمــز افزود: 
گوشــت مــرغ مــورد نیــاز اســتان ها در 
 اختیــار تنظیم بــازار قــرار گرفتــه و در حال 

توزیع است.
مدیــرکل تامیــن دام و فــراورده هــای 
محصولات دامــی شــرکت پشــتیبانی امور 
دام کشــور تصریح کــرد: در حــال حاضر هر 
کیلوگــرم گوشــت مــرغ منجمد بــا قیمت 

۴۰ هزار تومان درب ســردخانه های شــرکت 
پشــتیبانی امور دام کشــور عرضه می شود که 
بایــد این محصــول با قیمــت هــر کیلوگرم 
 ۴۵ هــزار تومان بــه دســت مصرف کنندگان 

برسد.
وی تصریح کرد: مباشرین توزیع از طریق تنظیم 
بازار استان به شرکت پشتیبانی امور دام معرفی 
می شــوند. جعفری درباره تنظیم بازار گوشت 
قرمز نیز گفت: اکنون شرایط تنظیم بازار گوشت 
قرمز مطلوب است زیرا علاوه بر واردات و عرضه 
گوشت قرمز منجمد گوشت گرم نیز با قیمت ها 
مناسب توزیع می شــود و قیمت گوشت قرمز 

طبق پیش بینی ها کاهشی شده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ســال گذشته 
مجموع تورم کالاهایی که در حــوزه این وزارتخانه 
قرار می گیرند، کمتر از تورم کل اقتصاد ایران بود و در 
مقابل بیشتر از کل اقتصاد، رشد در بخش صنعت ثبت 
شد. سید رضا فاطمی امین در حاشیه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران تصریح کرد: رشد تولید شرکت های 
صنعتی معدنی که در بورس اوداق بهادار هســتند 
در اسفند ۱۴۰۱، ۱۲.۸ درصد بوده است. وی ادامه 
داد: چند ماه از سال ۱۴۰۱ میزان رشد تولید بیش 
از هشت درصد گزارش شــد که این رقم در ۵ سال 

گذشته بی نظیر است.
وی خاطر نشان کرد: سال گذشته به لحاظ رشد تولید 
و مهار تورم در بخش صنعت، اتفاقات خوبی رخ داد به 

طوری که مجموع تورم کالاها در حوزه وزارت صمت 
کمتر از تورم کل اقتصاد بود. فاطمی امین همچنین 
تاکید کرد: در سال گذشته بیش از کل اقتصاد رشد 
در بخش صنعت داشــتیم. وزیر صمت متذکر شد: 
برای ســال جاری برنامه این وزارتخانــه برای مهار 
تورم و رشــد تولید منتشر شده اســت و امیدواریم  
 نخبگان نقطــه نظــرات خــود را در این خصوص 

بیان کنند.
از وزیر صنعت درباره استیضاحش در مجلس سوال 
شد که وی گفت: استیضاح حق مجلس است و ما هم 
روز یکشنبه می رویم و پاسخ می دهیم و معتقدیم 
فرصت خوبی اســت برای عموم مردم و مجلس که 

ابهاماتی که هست برطرف شود. 

مجموع تورم کالاها در حوزه وزارت صمت کمتر از تورم کلکسری گوشت مرغ استان ها تامین شده است
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مدیر ســامانه یکپارچه فروش خودرو از امکان 
برداشت وجه برای همه متقاضیان خرید خودرو 
خبر داد و گفت: حتی برای خودروهایی که این 
هفته تحویل داده می شــود هم امکان برداشت 

وجه وجود دارد.
مهدی تقدسی با بیان اینکه از ساعت ۲۰ روز ۵ 
اردیبهشت سامانه یکپارچه فروش برای ویرایش 
نوع خودرو بازگشایی شــد، اظهار داشت: همه 
حساب متقاضیان خودرو، باز شده و مردم امکان 
برداشــت وجه واریز شــده را دارند. حتی برای 
خودروهایی که این هفته تحویل داده می شود هم 

امکان برداشت وجه وجود دارد. وی گفت: به همه 
بانک ها برای رفع مســدودی حساب متقاضیان 
خودروهای داخلی و وارداتی نامه ارسال شده و 
در حال حاضر سازمان حمایت هیچ وجهی را در 

حساب مسدود نکرده است.
مدیر سامانه یکپارچه فروش خودرو با بیان اینکه 
حدود ۹۳۶ هزار متقاضی در این طرح شــرکت 
و اولویت دریافت کردند، افــزود: طبق اولویت و 
موجودی خــودروی خودروســازان، پیامک به 
متقاضیان ارسال می شود و فرایند تحویل خودرو 

آغاز خواهد شد.

معاون پارلمانی رئیس جمهور از تصویب لایحه 
تشکیل وزارت بازرگانی در نشست هیئت دولت 
خبر داد و گفت: این لایحه در اولین فرصت جهت 
کاهش بار وزارت کشاورزی و وزارت صمت تقدیم 
مجلس خواهد شد. سید محمد حسینی معاون 
پارلمانی رئیس جمهور در حاشیه برگزاری جلسه 
هیأت دولــت در جمع خبرنــگاران گفت: روز 
گذشته نامه رئیس مجلس شورای اسلامی مبنی 
بر اینکه دولت لایحه وزارت بازرگانی را به مجلس 

ارسال کند، به دست مجلس رسید.
وی افزود: دولت بر این باور بود که از آنجا که طرح 

تشکیل وزارت بازرگانی از قبل در مجلس وجود 
دارد و همچنین لایحه دو فوریتی ایجاد سازمان 
بازرگانی نیز به مجلس ارسال شده است، شاید 

نیازی به ارسال لایحه وزارت بازرگانی نباشد.
معاون پارلمانی رئیــس جمهور تصریح کرد: اما 
با توجه به درخواســت هیأت رئیسه مجلس، در 
دولت لایحه تشکیل وزارت بازرگانی به تصویب 
رسید که در اولین فرصت جهت کاهش بار وزارت 
کشاورزی و وزارت صمت تقدیم مجلس خواهد 
شــد. با این اقدام همراهــی و همگامی دولت و 

مجلس به نتیجه خواهد رسید.

وزیر نفت تاکید کرد: هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت 
سوخت وجود ندارد. جواد اوجی در جمع خبرنگاران در 
حاشیه نشست هیات دولت گفت: خیال همه مردم را 
راحت کنم هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت سوخت 
وجود ندارد. وی افزود: در بودجه ۱۴۰۲ به ما تکلیف کرده 
است که سوختگیری خودرو ها با کارت سوخت انجام 
بشــود. ما یک ماهه کارت سوخت را تحویل می دهیم. 
از مردم می خواهیم زمان مراجعه به جایگاه ها حتما با 

کارت شخصی خودشان مراجعه کنند.
وی گفت: کارت های سوخت جایگاه ها جمع آوری نشده 
بلکه تعدادشان کم شده است تا کنترل کنیم. مردم طبق 
قانونی که مجلس گذاشــته باید از کارت سوخت خود 

اســتفاده کنند و این کارت ها برای زمانی است که اگر 
کسی کارتش را گم کرد مشکلی نداشته باشد و از کارت 
سوخت اضطراری جایگاه استفاده کند. اگر جایگاهی می 
گوید کارت سوخت ندارد تخلف است. اوجی درباره سفر 
هیات روسی به تهران و انعقاد قرارداد نفتی احتمالی با 
روس ها تصریح کرد: همان طور که می دانید بزرگترین 
نمایشگاه نفت گاز پتروشیمی اواخر اردیبهشت داریم و 
از کمپانی های بزرگ داخلی و خارجی دعوت شده است 
از جمله شرکت های قدر روسی و چینی و ان شاءالله در 
حاشیه این نمایشگاه تفاهم نامه و قراردادهای خوبی را در 

پایین دست و بالا دست نفت امضا خواهیم کرد.
وزیر نفت درباره وصول درآمدهــای نفتی اظهار کرد: 

طبق آمار و گزارش بانک مرکــزی و وزارت اقتصاد در 
سال ۱۴۰۱ بیش از ۹۲ تا ۹۵ درصد از تکالیف بودجه ای 
مان را انجام دادیم. ان شــاءالله در سال جدید هم تلاش 
داریم آنچه در بودجه برای وزارت نفت برای فروش نفت 

و میعانات گازی در نظر گرفته شده است تامین شود.
اوجی گفت: ظرف دو سه روز آینده دو میلیارد و دویست 
میلیون دلار در استان خوزستان پروژه افتتاح می کنیم 
و از مهم ترین پروژه های وزارت نفت که در سفر استانی 
رییس جمهور افتتاح و بهره برداری می شــود، افتتاح 
کارخانه گاز و گاز مایع سه هزار و دویست است که روزانه 
در فاز یک ۲۵۰ میلیون فوت مکعب گازهای مشــعل 

میادین غرب کارون را جمع آوری می کند.

در این کارخانه تقریبا گاز شــیرین به شبکه سراسری 
تفکیک می شود و ترکیبات سنگین به عنوان خوراک 
پتروشیمی به ماهشهر ارسال می شود. این پروژه مورد 
تاکید دولت و مجلس بوده و با بــار مالی یک میلیارد و 
۴۰۰ میلیون دلار بوده است و ما دیگر گازهای مشعل را 
در غرب کارون نخواهیم داشت و این گاز سوزی به ارزش 
افزوده تبدیل می شود. وی خاطرنشان کرد: هم چنین 
بهره برداری دو ایستگاه تقویت فشار مربوط به کارخانه 
هایNGL)۹۰۰ , ۱۰۰۰ ( را داریم. به طور کلی بالغ بر 
دومیلیارد و دویست میلیون دلار در سفر رییس جمهور 
در حوزه نفت به بهره برداری می رسد که اشتغال زایی بالا 

و درآمدهای ارزی خوبی دارد.

سخنگوی دولت از تصویب لایحه دو فوریتی کاهش 
مالیات ارزش افزوده بر واردات کالاهای اساسی و 
تجهیزات پزشــکی خبر داد. علی بهادری جهرمی 
سخنگوی دولت در حاشیه جلسه امروز دولت در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: رییس جمهور درباره 
اجرایی سازی و توجه جدی به فرمایشات اخیر مقام 
معظم رهبری درباره همکاری دســتگاه ها تاکید 
داشــتند و مردم باید تلاش را توســط دستگاه ها 

احساس کنند.
وی افزود: وزیــر ارتباطات دربــاره اتصال متقابل 

پیام رسان های داخلی با توان نخبگان مان گزارش 
دادند که این امکان در اختیار اســتفاده کنندگان 
قــرار دارد. ســخنگوی دولت بیان کــرد: هیأت 
وزیــران مصوبــه اصــلاح آیین نامــه حمایت از 
نخبگان و نوابــغ ایرانی را اصــلاح کردند و برخی 
ایرادات آن رفع شــد و مقرر شــد دانشــجویان 
غیرایرانی حاضــر در ایران کــه در حال تحصیل 
هســتند، برخــی تســهیلات را دریافــت کنند 
 تا امــکان اقامــت و رفــت و آمد بهتری داشــته 

باشند.

بهادری جهرمــی همچنین گفت: هیــات وزیران 
برای جلوگیری از افزایش تورم و کاهش اثر تورمی 
موجود، لایحه دوفوریتی بــرای کاهش مالیات بر 
ارزش افزوده در حوزه کالاهای اساسی و تجهیزات 
پزشکی ارسال می کند تا نرخ ۹ درصد برای واردات 
کالای اساســی و تجهیزات پزشکی به یک درصد 

کاهش یابد.
وی خاطرنشــان کرد: دولت امروز لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی را تصویــب کرد و امروز به صورت 
دو فوریتی تقدیم مجلس می شود و مجلس هرگونه 

تصمیم گیری برای تنظیم بازار می تواند داشــته 
باشــد. نگاه دولت این اســت باید درباره تنظیم 
بازار اصلاح انجام شــود و مــردم از این وضعیت 
رضایت کافــی ندارنــد و اینکه اصلاح ســاختار 
به شــکل ســازمان و یا وزارتخانه باشد، مجلس 
هر کــدام را تصمیم بگیــرد و دولت با تشــکیل 
ســازمان و یا تشــکیل وزارت بازرگانــی موافق 
اســت و حدود اختیارات هــم در اختیار مجلس 
 خواهد بود و ما می خواهیم این لایحه با ســرعت 

بررسی شود.

لایحه تشکیل وزارت بازرگانی در دولت تصویب شدامکان برداشت وجه برای همه ثبت نام کنندگان خودرو وجود دارد

اگر جایگاهی بگوید کارت سوخت ندارد تخلف است

اوجی: بنزین گران نمی شود

کاهش مالیات بر واردات کالاهای اساسی و تجهیزات پزشکی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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رئيس اتحاديه نانوايــان تهران عنوان کرد: طبق 
وعــده هايي که مقامــات دادنــد اميدواريم در 
همين ارديبهشــت ماه چاره اي بــراي افزايش 
هزينه هاي توليد نان انديشــيده شود و نانوايان 
مطابق نرخ جديد کار کننــد. بيژن نوروز مقدم، 
رئيس اتحاديه نانوايان سنتي تهران اظهار کرد: 
قيمت نان متأسفانه مربوط به سال ۱۳۹۹ است 
که با ۱۶ مــاه تأخير در ســال ۱۴۰۰ به ما ابلاغ 
 شد و در آن هم نوشته شــد که اين نرخ مربوط 

به سال ۱۴۰۰ است.
وي افزود: هيچ يک از مســئولان بــه وعده  اي 
که در همين نرخ نامه نوشــته شــد عمل نکرد 
طور يکه ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ تمام شد و الان 
هم که در ۱۴۰۲ هســتيم نرخ نــان همچنان 
مربوط به ســال ۱۳۹۹ اســت. رئيس اتحاديه 
نانوايان سنتي تهران خاطرنشان کرد: هزينه هاي 
توليد مطابق تورم در هر يک از سالهاي ۱۴۰۰، 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ حدود ۴۶ درصد بوده و بنابراين 

۱۴۰ درصــد بالا رفته اســت. نوروزمقدم تأکيد 
کرد: نمي توان واحد توليدي کــه هزينه هايي 
دارد را رها و آن را مجبور کرد کــه اين افزايش 
هزينه ها را از جيــب بپــردازد؛ بنابراين برخي 
نانوايي ها تخلفاتي مي کنند. وي افزود: نانوايان 
براي تأمين نــان مردم تمام تــلاش خود را مي 
کنند؛ اما اين تلاش قطعــاً نمي تواند به گونه اي 
باشــد که مســئولان انتظار دارند البته ما هم از 
 اين موضوع راضي نيســتيم و به همه مسئولان

 اعلام کرديم.
رئيس اتحاديه نانوايان تصريح کرد: در شرايطي 
که قيمت همه کالاهاي موردنياز مردم و قيمت 
مواد اوليه و هزينه کارگر و غيره از ســال ۱۳۹۹ 
تا به الان چندين برابر شده طبيعي است تعداد 
واحدهايي کــه بتوانند همه موارد نــرخ نامه را 
رعايت کنند و تخلف نکنند انگشت شمار باشند.

وي ادامه داد: نانوايــان در اين شــرايط يا بايد 
دچار تخلف شــوند يا بايد مغازه را تعطيل کنند 

که تعطيل کردن قابل قبول نيســت؛ لذا مجبور 
هســتند همه مــوارد قانوني را رعايــت نکنند 
و از طرف ديگــر، پولي هم که از دســت مردم 
گرفته ميشــود در نهايت صــرف جريمه دادن 
ها به بازرســان تعزيرات و صمــت و اتحاديه ها 
مي شــود. رئيس اتحاديه نانوايان تهران گفت: 
مســئولان با اين اســتدلال که آرد گران نشده 
ميگويند نان نبايــد گران شــود درصورتي که 
 ۹۵ درصد قيمت تمام شــده نان مربوط به ساير 

هزينه هاست.
نوروزمقــدم از احتمــال افزايــش قيمت نان 
در ارديبهشــت مــاه گفــت و افــزود :مــا در 
تاريــخ ۱۹ فروردين ماه امســال در ديــدار با 
رياســت جمهوري نامه خــود را تقديم کرديم. 
مقامات وعــده هايــي دادنــد و اميدواريم در 
همين ارديبهشــت مــاه چارهاي بــراي کار ما 
 انديشــيده شــود و نانوايان مطابق با نرخ جديد 

کار کنند

مديرعامل صنــدوق پنبه گفت: با 
توجه به کاهش ســطح زيرکشت 
پيش بينی می شــود که امســال 
توليد طلای سفيد به ۶۰ هزارتن 
برسد. محمد حسين کاويانی گفت: 
بنابر آمار ســال گذشته حدود ۶۸ 
هزارتن پنبه وارد شد و اکنون ۱۵ 
هزارتن پنبه داخلی در کارخانجات 
پنبه پاک کنی موجود اســت که 
جوابگوی نياز صنعت تا برداشــت 

محصول جديد را نمی دهد.
به گفتــه او، صنعت نســاجی تا 
مهرماه حداقل ۴۰ تا ۵۰ هزارتن 
پنبه نياز دارد کــه مابقی آن بايد 
از طريــق واردات تامين شــود. 
کاويانی با بيان اينکه کشت پنبه 
به تازگی آغاز شده است، گفت: با 

توجه به ثبات قيمت پنبه نسبت 
به ســال قبل پيش بينی می شود 
که سطح زيرکشت پنبه با کاهش 
۴۰ درصدی به ۶۰ تا ۶۵ هزارهکتار 
برسد که براين اساس حداکثر ۱۸۰ 
هزارتــن وش و ۶۰ هزارتن پنبه 

تصفيه شده توليد خواهد شد.
مديرعامل صنــدوق پنبه قيمت 
جهانی پنبه را ۲ دلار و ۸ ســنت 
اعلام کرد و گفت: براين اســاس 
قيمت هرکيلو پنبه خارجی ۱۱۸ 
تــا ۱۲۲ هزارتومــان خواهد بود 
که با اين وجود انتظــار می رفت 
قيمت پنبه داخــل همچون تورم 
و قيمت جهانی افزايش می يافت 
تا کشاورزان به سراغ کشت ديگر 

محصولات نروند.

رئيس اتحاديه خواربارفروشان تهران گفت: قيمت خواربار نسبت به سال پيش 
۲۲ درصد افزايش داشته است، اين امر باعث شــده تا مردم ابتدا خريدهاي 

ضروري خود را انجام دهند.
رضا پاشــابيگي، رئيس اتحاديه خواربارفروشــان تهران با بيان اينکه قيمت 

خواربار ۲۲ درصد افزايش داشته، گفت: تقاضاي خريد مايحتاج ضروري خانوار 
ها مانند برنج، روغن و... مانند گذشته وجود دارد؛ اما کالاهايي که عنوان لوکس 

دارند دچار کاهش تقاضا شده اند.
وي در خصوص نظــارت بر عملکرد واحدهاي تحت نظــر اتحاديه بيان کرد: 

اتحاديه خواربارفروشان به طور منظم از واحد هاي صنفي زير مجموعه خود 
بازرسي به عمل مي آورد. رئيس اتحاديه خواربارفروشان تهران گفت: در اين 
بازرسي ها اعمال تفاوت قيمت هاي قديم و جديد مورد نظارت قرار مي گيرد تا 

نرخ خريد و فروش در مغازه ها هماهنگي داشته باشد.

رئيــس اتحاديــه فروشــندگان دســتگاه هاي صوتــي و تصويــري، 
تلفــن  همــراه و لــوازم جانبــي تهــران در خصــوص آخريــن وضعيت 
 بازار ايــن صنف گفــت: فــروش لــوازم الکترونيــک ۳۰ درصــد کاهش 

يافته است.
محمدرضا رمضان، رئيس اتحاديه فروشندگان دستگاههاي صوتي و تصويري، 
تلفن همراه و لوازم جانبي تهران گفت: همواره با افزايش قيمت ارز شايعاتي 
مبني بر عدم عرضه کالاهاي الکترونيک در بازار منتشر مي شود که اين اخبار 

کاملا نادرست است.
به گفته وي فروشندگان واردات خود را انجام مي دهند و بدون در نظر گرفتن 

نوسان ارز با توجه به نياز و کشــش بازار و حتي در برخي موارد با ضرر و زيان، 
کالاهاي خود را عرضه مي کنند.

رمضان همچنين افزود: کالاهاي الکترونيک وابسته به فناوري روز هستند و به 
همين دليل فروشندگان نمي توانند آن را احتکار کنند، زيرا تقريبا هر دو ماه 
يکبار سري جديد و به روز کالاها وارد بازار جهاني و مدل هاي موجود، کهنه 

مي شوند.
رئيس اتحاديه فروشندگان دستگاه هاي صوتي و تصويري، تلفنهمراه و لوازم 
جانبي تهران با اشاره به اينکه اولويت خريد مردم به دليل کاهش قدرت خريد 
و افزايش قيمت تلفن همراه در پي نوسان ارز متفاوت شده است، تصريح کرد: 

تقاضاي خريد موبايل و لوازم الکترونيک تقريبا بين ۲۰ الي ۳۰ درصد کاهش 
يافته است و فروشــندگان با کاهش فروش روبه رو بوده اند، اما بايد گفت در 
مقابل عرضه ثابت بوده و موجودي کالاها بر حسب نياز بازار تامين است و مردم 

به راحتي مي توانند خريد خود را انجام دهند.
وي در ادامه با تاکيد به عدم خريد تلفن همراه از دستفروشان گفت: تلفنهمراه 
يک کالاي سنددار اســت و بايد حتما از مغازه هاي داراي مجوز کسب معتبر 
خريداري شود. رمضان افزود: دستفروشــان تنها مي توانند کالاهاي جانبي 
که نياز به سند و مالکيت ندارند، بفروشند و مردم بايد به اين نکته توجه ويژه 

داشته باشند.

وزارت اقتصاد اعلام کرد: تاکنــون ۹۹ درصد نانوايان 
يعنی حدود ۸۰ هزار نانوايی در سراســر کشــور به 
کارتخوان های هوشمند مجهز شــده اند. وزارت امور 
اقتصادی و دارايی در گزارشــی اعلام کرد: توســعه 
زيرساخت های حکمرانی مبتنی بر داده يکی از اقدامات 
مهم وزارت امور اقتصادی و دارايی در حوزه مبارزه با 
مفاسد بوده و اصلاح غير قيمتی يارانه نان الگوی موفقی 
بوده و تخلفاتی که در اين حوزه شکل می گيرد نيز برای 
سياست گذار غيرقابل پيش بينی نبوده است؛ بنابراين 

برای مقابله با آن تمهيداتی در نظر دارد.
آنچه در طرح هوشمندســازی يارانه نان رخ داد يک 
اصلاح غيرقيمتی بود و با يک ســاز و کار غير قيمتی 
دولت موفق شد جلوی انحراف آرد را از شبکه بگيرد 
که دســتاورد بســيار بزرگی بود. تاکنون ۹۹ درصد 
نانوايان يعنی حدود ۸۰ هزار نانوايی در سراسر کشور 
به کارتخوان های هوشمند مجهز شده اند. با اين حال 
تخلفات برخی نانوايان در زمينه استفاده از کارتخوان 
قابل پيش بينی بود و اين اتفاقات از منظر سياست گذار 

دور نبوده است؛ اما با تمام اين اوصاف مصرف آرد در 
کشور کاهش پيدا کرده و دستاورد بزرگی بوده است.

لازم بــه يــادآوری اســت کــه در فــاز دوم طرح 
هوشمندسازی يارانه آرد و نان؛ شناورسازی تخصيص 
آرد کمک می کند تا هم دسترســی نانوايان متعهد و 
درســتکار و توانمند به آرد يارانه ای افزايش پيدا کند 
و محدوديت تاريخی با عنوان سهميه برای اين دست 
از نانوايان برداشــته شــود و همچنين از سوی ديگر 
دسترسی واحد های خبازی که قصد توليد نان باکيفيت 

را ندارند به آرد يارانه ای کاهش يابد.
در اين ســازوکار عادلانه سازی در نظام تخصيص آرد 
يارانه ای رقم می خورد که اين فــاز حدود ۴ ماه زمان 
می برد تا بالغ شود و دولت بتواند تمام آثار آن را به شکل 
اعداد و ارقام گزارش دهد. علاوه بر دو گام قبلی )افزايش 
کمک هزينه و شناورسازی سهميه(، گام سوم فاز دوم 
هم به اجرا می رســد که هدف آن تمرکــز بر ارتقای 
کيفيت نان است. در اين راستا دولت برنامه دارد که از 

مشارکت مردم برای بهبود کيفيت نان استفاده کند.

به اين صورت که يک برنامک )اپليکيشــن( به مردم 
معرفی خواهد شــد و مردم از طريق آن می توانند با 
هر خريد نانی که انجام می دهند، علاوه بر مشــاهده 
ســابقه تراکنش خود بر روی برنامــک، درباره رفتار 
نانوا، استاندارد های بهداشــتی نانوايی، وزن و قيمت 
و کيفيت نــان خريداری شــده و… نظــر بدهند. 
البته اين برنامــک امکانات ديگری هــم در اختيار 
 مردم قرار می دهــد که جزئيات آن بــه زودی اعلام

 خواهد شد.
زيرساخت اين برنامک آماده شده و در انتظار دريافت 
امکان فنی از ســوی بانک مرکزی است و در صورت 
تکميل آن تا پيش از پايان ارديبهشــت اين برنامک 
به مردم معرفی خواهد شــد. هر روز در کشور ۱۰ تا 
۱۱ ميليون تراکنش خريد نان انجام می شود و دولت 
اين حق را برای مردم قائل اســت که بتوانند به ازای 
هر تراکنش و خريد، جزئيات رسيد تراکنش خود را 
مشــاهده کنند و بتوانند نظرات خود را درباره تجربه 

خريد نان از هر نانوايی ثبت کنند.

رئيــس ســازمان بورس 
و اوراق بهــادار بــا تاکيد 
بر اينکــه فروش ســهام 
صندوق های درآمد ثابت 
بر روند بازار تاثير ندارد، از 

افزايش دامنه نوسان در سال جاری خبر داد.
به گزارش ايسنا، مجيد عشــقی با تاکيد بر اينکه 
الزام صندوق هــای درآمد ثابت به خريد بيشــتر 
ســهام، تبديل به تهديد جدی برای بازار شده بود، 
اظهار کرد: افــرادی که در صندوق هــای درآمد 
ثابت ســرمايه گذاری می کننــد، به دنبال دريافت 
سود با مقدار مشخص و ثابتی هستند و اين نوع از 
سرمايه گذاری قابل مقايســه با سپرده های بانکی 
اســت. صندوق های ســرمايه گذاری درآمد ثابت 

در سال ۱۳۹۹ با توجه به شــرايط نامساعدی که 
برای بازار ســهام به وجود آمد، ناچار شدند حداقل 
۱۵ درصد و حداکثر تا ۲۵ درصد سهام خريداری 
کنند. به همين واسطه ريسک فيکس اينکام ها به 
شــدت افزايش پيدا کرد. در مقاطع زمانی مختلف 
اين صندوق ها )به خصوص در آبان ماه سال گذشته 
و همچنين برخی از ماه های ســال ۱۴۰۰( ميزان 
زيان اين صندوق ها از محل ســهام بسيار افزايش 
پيدا کرده بود و اين مســئله بازار را با تهديد جدی 

روبه رو می کرد.
وی با اشاره به کاهش ريسک ســرمايه گذاری  در 
صندوق های درآمــد ثابت، با کاهــش حدنصاب 
خريد سهام عنوان کرد: ســازمان بورس بايد طی 
فرآيندی صندوق های سرمايه گذاری درآمد ثابت 
را به صورت تدريجی به شــرايط عــادی و ايده ال 
می رساند. از اين رو در گام نخست "حداقل" خريد 

۱۵ درصد سهام را به "حداکثر" ۱۵ درصد رسانديم 
و الزام خريد حداقلی را حذف کرديم. اکنون نيز اين 
حداکثر تقليل پيدا کرده و حدنصاب خريد ســهام 
صندوق های سرمايه گذاری درآمد ثابت به حداکثر 
۱۰ درصد رسيده است تا در آينده ديگر با نگرانی و 

تهديدی مواجه نشوند.

فروش سهام صندوق های درآمد ثابت بر 
روند بازار اثرگذار نخواهد بود

رئيس ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشــاره به 
ابلاغيه روز گذشــته اين سازمان و کاهش حداکثر 
خريد صندوق های سرمايه گذاری درآمد ثابت از ۱۵ 
به ۱۰ درصد، تاکيد کرد: اين ابلاغيه متناسب با به 
بررسی های کارشناسی بوده و فرصت سه ماهه ای 
برای اجرای اين مصوبه در نظر گرفته شــده است. 
اين صندوق ها کمتر از ۱۰ هزار ميليارد تومان مازاد 

دارايی دارند و با تبديل اين مقدار به فروش روزانه 
خواهيم دريافت که حدود ۱۰۰ الی ۱۵۰ ميليارد 
تومان روزانه سهام بفروشــند تا به اين حدنصاب 

برسند.
عشقی گفت: بايد توجه داشــت که ميزان فروش 
صندوق های ســرمايه گذاری درآمد ثابت طی دو 
ماهه گذشته حدود ۲۰۰ ميليارد تومان بوده و مقدار 
بيشتری از مبلغ مذکور است؛ بنابراين مقدار فروشی 
که صندوق ها بايد طی بازه زمانی سه ماهه داشته 
باشــند، به ميزانی نيســت که بر روند بازار تاثيری 
بگذارد. از طرفی صندوق های سهامی جديد به بازار 
سرمايه ورود کرده اند که اين صندوق ها در مقابل 
فيکس اينکام ها، خريد خواهند داشــت؛ بنابراين 

خروج منابع رخ نخواهد داد.

سرمایه گذاران تازه وارد سراغ سهم های 
بازار پایه نروند

طبق اعلام ســازمان بورس، وی به سرمايه گذاران 
توصيه کــرد که بــا توجه بــه توســعه ای که در 
صندوق های سرمايه گذاری داشته ايم، به عموم افراد 

سرمايه گذاری غيرمستقيم را پيشنهاد می کنيم.
عشــقی گفت: افرادی که بــه تازگــی وارد بازار 
سرمايه شده اند بايد متناسب با سطح ريسک خود 
صندوق های سرمايه گذاری را انتخاب  کنند، چراکه 
تک سهم شدن، مخاطرات زيادی دارد. نمادهايی 
که در بازار پايه فرابورس معامله می شوند، ريسک 
بسيار زيادی دارند و سرمايه گذاران بايد نسبت به 

اين موضوع توجه کافی داشته باشند.
رئيس سازمان بورس تصريح کرد: سرمايه گذاران تازه 
ورود نبايد نمادهای پايــه نارنجی و قرمز را خريداری 
کنند، چراکه اين نمادها ريسک زيادی دارد؛ متاسفانه 
برخی از کانال های متخلف که به اصطلاح سيگنال دهی 

می کنند، به سراغ اينگونه نمادها می روند.
عشقی با اشاره به وضعيت بازار سرمايه در دو سال 
گذشته عنوان کرد: بازار سرمايه با توجه به اقدامات 
سال ۹۹، نســبت به ســاير بازارهای موازی دچار 
عقب ماندگی شده بود و در حقيقت رشد چند ماهه 
اخير بازار سهام نتيجه عقب افتادگی  دو سال و نيم 
گذشته اســت. همچنين در اين دو سال، درآمد و 
سودآوری شرکت ها رشد چشم گيری داشته است 
و از نظر بنيادی نگرانی جدی برای قيمت ســهام و 

بازار سرمايه وجود ندارد.
عشقی تاکيد کرد: اقداماتی که طی يک سال گذشته 

انجام شــده، اطمينانی به وجود می آورد که بازار به 
شرايط سال ۱۳۹۹ و تشکيل حباب سوق پيدا نکند.
رئيس سازمان بورس همچنين گفت: حضور مردم 
در بازار ســرمايه به ميزان اوج ســال ۹۹ بازگشته 
اســت؛ علی رغم اينکه ارزش و حجــم معاملات 
رشــد قابل توجهی داشــته و روزانه ۵۰۰ هزار نفر 
معاملات انجام می دهند و نزديک به ۲۰ هزار معامله 
خرد صورت می گيرد، اما ســامانه های معاملاتی 
با چالشــی مواجه نشــدند؛ اين در حالی بوده که 
در ســال ۱۳۹۹ بازار به شــدت با مشــکلات اين 
چنينی روبرو بود. چالش های زيرساختی در سال 
۱۳۹۹ باعث شــد که  معاملات نمادها در دو نوبت 
انجام شــود، به طوری که برخی از نمادها در بعد از 
ظهر معاملات آنها شــکل می گرفت و اين مسئله 
باعث سردرگمی و کلافگی ســرمايه گذاران شده 
 بود. خوشــبختانه ديگر با چالش های زيرساختی

 رو به رو نمی شويم.
عشقی در ادامه ضمن تاکيد بر افزايش نقدشوندگی 
بازار، اعلام کرد: نقدشوندگی در بازار سرمايه افزايش 
پيدا کرده و ديگر با صف خريد و فروش مستمری 
مواجه نمی شويم. اگر سهامی با صف خريد و فروش 
رو به رو بشود در بازه زمانی کوتاهی به معاملات روان 
باز خواهد گشت. همچنين در سال گذشته دامنه 
نوسان در دو نوبت افزايش پيدا کرده و اين مسئله 
موجب افزايش نقدشوندگی  بازار سرمايه شده است، 
بنابراين سرمايه گذاران ديگر در قفل های صف گير 

نخواهند کرد.
وی افزود: البته حذف و برداشتن دامنه نوسان برای 
بازار سرمايه معنايی ندارد و در بورس های دنيا نيز 
حذف کامل دامنه نوسان وجود ندارد و معمولا دامنه 
نوسان ها پويا بوده و در بازه مشخصی نوسان خواهد 
داشت و اگر از آن بازه خارج بشود، برای مدت زمان 
کوتاهی با توقف معاملاتی مواجه می شود.  در بورس 
ايران باتوجه به چالش های زيرساختی هنوز امکان 
ايجاد دامنه نوسان پويا وجود ندارد؛ البته در سال 
جاری مجددا دامنه نوسان افزايش پيدا خواهد کرد 

تا نقدشوندگی به حد اعلا برسد.

توسعه ســرمایه گذاری غیرمستقیم و 
تعریــف صندوق هــای ســرمایه گذاری، 

لنگرگاهی برای بازار سرمایه
رئيس ســازمان بــورس در ادامه گفت: توســعه 
سرمايه گذاری غيرمستقيم و تعريف صندوق های 

ســرمايه گذاری نيز به عنوان لنگرگاه بازار سرمايه 
عمل می کنند. ارزش صندوق های سرمايه گذاری 
سهامی  به حدود ۱۰۰ هزار ميليارد تومان رسيده و 
انواع صندوق های سرمايه گذاری برای افراد با سطح 
ريسک پذيری و سليقه سرمايه گذاری مختلف تعبيه 
و طراحی شده که خوشــبختانه با عملکرد خوبی 
نيز همراه بوده اســت. صندوق های سرمايه گذاری 
به علت وجود مديريت حرفه ای موجب می شود که 
نگرانی های سال ۹۹ تکرار نشود. وجود صندوق های 
حمايتی )صندوق توســعه و تثبيت بازار سرمايه، 
صندوق های بازارگردانــی( مانع از تکرار تجربيات 
سال ۱۳۹۹ می شود.در راستای تحقق شعار سال، 
هدف سازمان بورس استفاده بهينه از استقبال عموم 
سرمايه گذاران و هدايت منابع موجود بازار به سوی 
بازار اوليه و تزريق منابع به طرح های سودآور است.

وی ادامه داد: به منظور ورود منابع به چرخه توليد 
به دنبال انتشار ابزار بدهی نوين، سهام شرکت های 
جديد، و شرکت های سهامی عام پروژه هستيم؛ اين 
اقدام علاوه بر اينکه موجب تقويت توليد خواهد شد، 
به سودآوری بلندمدت بازارسرمايه نيز منجر خواهد 
شد. در سال ۱۳۹۹ تمام منابع در بازار ثانويه دست 
به دست شده بود و همين مسئله باعث ايجاد حباب 
شد.باتوجه به اينکه سينگال فروشی در فضاهای غير 
رسمی انجام می شود، شناسايی آنها دشوار است اما 
سازمان بورس با همراهی سامانه های نظارتی و رصد 
شبکات اجتماعی، ســعی در ممانعت فعاليت های 

غيرمجاز دارد.
عشــقی اضافه کرد: کانال های فضای مجازی که 
فعاليت های غيرمجاز اين چنينــی دارند، به دنبال 
کلاه برداری هســتند و شــيوه کار آنها معمولا به 
اين شــکل بوده که پس از انجام خريدهای خود، 
نماد را در کانال های مختلــف تبليغ می کنند. اين 
اقدام آنها باعث ايجاد تقاضا شــده و طبيعتا قيمت 
سهام را نيز رشــد خواهند داد، اما پس از آن به دور 
از هياهو از نماد خارج می شــود و در نهايت مردم 
 با نمادی در ابهــام و بــه دور از ارزش های بنيادی 

باقی می مانند.
وی در خاتمــه اظهار کرد: حــث انحصارزدايی در 
نهادهای مالی کليد خورده است و مراکز قابل اعتماد 
بسياری وجود دارد که ليســت آنها در وب سايت 
سازمان بورس موجود است. به افراد توصيه می شود 
که تنها از افــراد حقيقی و حقوقــی دارای مجوز 

مشاوره دريافت کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سرمایه گذاران تازه وارد سراغ سهم های بازار پایه نروند

افزایش دامنه نوسان بورس 

قيمت نان جوابگوي هزینه هاي نانوایان نيست

احتمال افزايش قيمت نان در ارديبهشت ماه

قيمت خواربار ۲۲ درصد افزايش داشته استتوليد طلای سفيد به ۶۰ هزارتن می رسد

افت ۲۰ الي ۳۰ درصدي تقاضاي خريد تلفن  همراه

وزارت اقتصاد:

۸۰ هزار نانوايی به کارتخوان هوشمند مجهز شدند

ســخنگوی صنف جايگاه داران ســوخت با بيان اينکه بيش از ۹۰ درصد مردم 
دارای کارت سوخت خودرو هستند، گفت: بعد از اجرای طرح ساماندهی کارت 
سوخت جايگاه ها و از ابتدای سال جاری، استفاده از کارت سوخت شخصی برای 
دريافت بنزين آزاد بيش از ۴ برابر شده است. رضا نواز با اشاره به آخرين وضعيت 
ساماندهی کارت سوخت جايگاه ها، عنوان کرد: طبق قانون بودجه امسال، وزارت 
نفت موظف به ساماندهی کارت سوخت جايگاه ها و هدايت مردم به استفاده از 

کارت سوخت شخصی برای سوخت گيری بنزين ۳۰۰۰ تومانی است.

سخنگوی صنف جايگاه داران ســوخت گفت: اين اقدام دولت بر اساس قانون 
مصوب مجلس است، زيرا سوخت گيری با کارت شخصی توسط شهروندان منجر 
به تجميع آمار صحيح و بهبود مديريت توزيع بنزين در کشور خواهد شد و البته 

محاسن بسياری دارد.
وی افزود: بعد از اجرای اين طرح از ابتدای سال جاری، مردم همکاری مناسبی 
با پرسنل جايگاه ها داشته اند و استفاده از کارت سوخت شخصی برای دريافت 
بنزين آزاد بيش از چهار برابر شده اســت و اين روند در حال افزايش است و به 

خصوص در کلانشهرها استفاده مردم از کارت سوخت صعودی است. نواز تاکيد 
کرد: بنابر اعلام مسئولان شرکت های تابعه وزارت نفت، در حال حاضر بيش از 
۹۰ درصد مردم دارای کارت سوخت هستند و در ســال گذشته نيز بيش از ۳ 
ميليون کارت سوخت المثنی و خودروهای نوشماره صادر شد تا مردم مشکلی 

برای استفاده از کارت سوخت شخصی برای خريد بنزين آزاد نداشته باشند.
سخنگوی صنف جايگاه داران سوخت گفت: اما برای مصارف اضطراری همچنان 
حداقل يک کارت سوخت به ازای هر ســکو وجود دارد و در استان های مرزی 

روندی الگوهای بومی اجرا شده اســت تا در موارد اضطراری مثل شرايطی که 
کارت سوخت المثنی به دست صاحبان خودرو نرسيده، از آن استفاده کنند.

وی اظهار داشــت: در صورتــی که شــهروندان همانند گذشــته بخواهند از 
کارت سوخت جايگاه استفاده کنند ترافيک ايجاد می شــود، صنف ما در اين 
تصميم سازی نقشی نداشته و صرفا مجری هستيم. البته اين موضوع را نيز بگويم 
که استقبال مردم تا بدين جا بی نظير بوده و قطعا با فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 

رسانه ها، اين طرح به خوبی به انجام می رسد.

استفاده از کارت سوخت در پمپ بنزين ها 4 برابر شد
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رشد 90 درصدی شركت های دانش بنيان در سال گذشته
با توجه به تاکید مقام معظم رهبری براهمیت رشد و توسعه دانش بنیان ها، تعداد 
کل شرکت های دانش بنیان کشور با رشدی 90 درصدی به 8 هزار و 368 شرکت 
رسید.  8هزار و 368 شرکت دانش بنیانی تاکنون در کشور ایجاد شده  است. از این 
تعداد، 5 هزار و 445 شرکت از نوع دانش بنیان تولیدی و 2 هزار و 923 شرکت 
از نوع دانش بنیان نوپا هستند. براســاس این گزارش، شرکت های دانش بنیانی 
که در آخرین اظهارنامه خود دارای درآمد عملیاتی باشــند، به شرط فعالیت در 
حوزه فناوری های برتر به عنوان تولیدی شناخته می شوند. همچنین شرکت های 
دانش بنیانی که اظهارنامه مالیاتی ندارند یا بر اساس آخرین اظهارنامه مالیاتی خود 

بدون درآمد عملیاتی باشند، به عنوان دانش بنیان نوپا شناخته می شوند.
گفتنی است، شرکت های دانش بنیان با فعالیت درانواع حوزه های مختلف، به دو 
گروه شرکت های دانش بنیان تولیدی و نوپا دسته بندی شده و دانش بنیان های 
نوپا یا تولیدی نیز بر اساس نوع فعالیت، پیچیدگی و اهمیت فناورانه در 3 گروه نوع 
یک، نوع دو یا نوع 3 دسته بندی می شوند. حوزه های فناورانه »فناوری زیستی، 
کشــاورزی و صنایع غذایی«، »دارو و فرآورده های پیشرفته تشخیص و درمان«، 
»مواد پیشرفته و محصولات مبتنی بر فناوری های شیمیایی« و »ماشین آلات و 
تجهیزات پیشرفته« از جمله حوزه های اصلی فعالیت شرکت های دانش بنیان است و 
سعی دارند تا در این حوزه ها دستاوردها و محصولات مناسبی را تولید و عرضه کنند. 
همچنین حوزه های»وسایل، ملزومات و تجهیزات پزشکی«، »برق و الکترونیک، 
فوتونیک، مخابرات«، »فناوری اطلاعات و نرم افزارهای رایانه ای«، »خدمات تجاری 
سازی« و »صنایع فرهنگی، خلاق، علوم انســانی« نیز از دیگر عناوین حوزه های 
فعالیت دانش بنیان های کشور است. براساس این گزارش، معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری به عنوان متولی ایجاد و شکل گیری زیست 
بوم دانش بنیان و رشد و توسعه شرکت های فعال دراین حوزه بوده و درجهت رشد 

هرچه بیشتر این شرکت ها طی سال های اخیر گام برداشته است.
با توجه به اقدامات معاونت علمی درجهت رشد و توسعه دانش بنیان ها در کشور طی چند 
سال اخیر، شاهد رشد چشمگیر شرکت های دانش بنیان در حوزه های مختلف بوده ایم، 
به طوری که براساس آمار اعلام شده، درسال ۱400 حدود ۷50 شرکت دانش بنیان 
جدید ایجاد شده، اما در سال ۱40۱، تعداد شرکت های جدید به هزار و 400 مورد رسیده 
و این خود گواهی بر رشد حدود 90 درصدی تعداد شرکت های دانش بنیان در کشور بوده 
است. این درحالی است که نهایی سازی و ابلاغ قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان 
نیز دراجرایی شدن این رشد و توسعه اثرگذار و گامی بلند در جهت شکل گیری زیست 

بوم فناوری و نوآوری کشور و عرضه محصولات دانش بنیان به جامعه بوده است.

دهقانی در ارتباط برخط با مردم عنوان کرد:
افزايش دامنه نقش آفرينی دانش بنيان ها در عرصه حكمرانی 
نشســت پاســخگویی برخط معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهوری بر بستر سامانه ارتباطات مردمی نهاد ریاست جمهوری برگزار 
شد. دفتر ارتباطات مردمی نهاد ریاست جمهوری، میزبان روح الله دهقانی بود تا 
فعالان زیست بوم فناوری، نوآوری و اقتصاد دانش بنیان کشور در فضایی صمیمی و 
بدون واسطه، پاسخ دغدغه ها، مطالبات و پرسش های خود را از زبان معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری بشنوند. روح الله دهقانی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در پاسخ به مخاطبانی از شرکت های 
دانش بنیان و فناور، دانشگاهیان و پژوهشگران، با بیان این که سهم قابل توجهی از 
فعالیت ها و اولویت های کاری معاونت علمی، پاسخ گویی و رسیدگی به دغدغه های 
فعالان زیســت بوم فناوری، نوآوری و اقتصاد دانش بنیان است، ادامه داد: به طور 
مرتب در هر هفته چندین ملاقات چهره به چهره و مستقیم با مدیران،فناوران 
و نوآوران دارم. همچنین معاونــان و مدیران معاونت علمــی، بخش ویژه ای از 
فعالیت هایشان را به گفت وگو، بازدید و نشست های تخصصی برای رفع چالش های 
فراروی فعالان شرکت های دانش بنیان اختصاص داده اند. ساختار معاونت علمی، 
به گونه ای پایه ریزی شده است که در راستای تعامل مستمر و مردمی بودن حرکت 
کند و رهبر معظم انقلاب نیز که سنگ بنای این دستگاه را نهاده و از آن حمایت 

کردند، همچنین رییس جمهور محترم نیز بر این موضوع تاکید و اهتمام دارند.

ایجاد تحول در رویکرد ارزیابی شرکت های دانش بنیان
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری از تحول در فرآیند 
ارزیابی و تایید شرکت ها دانش بنیان گفت: در رویکرد جدیدی که پس از هزاران 
ساعت نشست تخصصی با حضور برترین شرکت ها و فعالان زیست بوم فناوری، 
نوآوری و اقتصاد دانش بنیان برگزار شد، شکل و شیوه جدید و نوآورانه ای در ارزیابی 
و تایید صلاحیت شرکت های دانش بنیان حاصل شــد که جزئیات آن به زودی 
تصویب و اعلام خواهد شد. در رویکرد پیشین، صرفاً فرآیند یک شرکت و محصول 
آن مورد ارزیابی قرار می گرفت اما در این رویکــرد جدید، ورودی ها، فرآیند ها و 
برون دادهای شرکت دانش بنیان و نیز میزان رشــد و ارزش آفرینی شرکت در 

معیارهای ارزیابی و تایید صلاحیت، نقش آفرین هستند.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، با تاکید بر این که برای تحول در رویکردهای فعلی و 
حمایت همه جانبه از جوانان خلاق، نخبه و ارزش آفرین باید حکمرانی دانش بنیان 
در کشور اجرایی شود، افزود: با توجه به تعدد ساختارها دستورات و راهبردهای 
نامتجانس افزایش یافته است و دستگاه ها باید با یک گفتمان که دانش بنیان در 
اولویت باشد به این موضوع اهتمام رورزند. تلاش می کنیم همه دستگاه های کشور 
و وزارتخانه ها را برای پشتیبانی از گفتمان علم و فناوری کشور هماهنگ سازیم و 

این موضوع را در قالب نقشه راه اقتصاد دانش بنیان کشور، پیگیری خواهیم کرد.
وی با بیان این که تحول در روند حمایت دستگاه ها و جامعه از زیست بوم دانش بنیان، 
مســتلزم کار فرهنگی، در درازمدت و به صورت تدریجی است، ادامه داد: اتفاقات 
اصلاحی در هر حوزه نیازمند گذر زمان است؛ بنابراین، برای حکمرانی دانش بنیان در 
اقتصاد، فرهنگ و دیگر ساحت ها، باید تلاشی مستمر و عزمی راسخ داشته باشیم. در 
این حوزه نیاز به کاری مجدانه داریم تا این موضوع در قالب یک گفتمان، نهادینه شود. 
دهقانی در ادامه افزود: معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان، در واقع یاری گر 
رییس جمهور در موضوعات علمی، فناورانه و دانش بنیان است. تلاش می کنیم با 
حمایت از شکل گیری باشگاه های اندیشه ورزی، دیدگاه ها، مشاوره ها و راهبردهای 
فعالان زیست بوم فناوری، نوآوری و اقتصاد دانش بنیان در بدنه حکمرانی کشور، 
جاری و ساری شود. این باشگاه ها زمینه ای فراهم می کنند که همدلی و همراهی، 
میان بدنه اقتصاد دانش بنیان و بدنه حکمرانی کشــور شکل بگیرد تا مشکلات و 

موضوعات، به شکلی هوشمندانه و دوراندیشانه اصلاح شوند.

افزایش ظرفیت سربازی شرکت های دانش بنیان
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهــوری، از موافقت اصولی 
ستاد کل نیروهای مسلح برای استفاده از ظرفیت سربازان نخبه و توانمند در بدنه 
شرکت های دانش بنیان خبر داد و افزود: با حمایت مقام معظم رهبری و همراهی 
ستاد کل نیروهای مسلح از چند سال گذشته ظرفیتی ایجاد شده است تا سالانه 
تعدادی از نیروهای سرباز که توانمندی آن ها در شرکت های دانش بنیان کارآمد 
است، دوران سربازی خود را در این شرکت ها بگذرانند. با توجه به افزایش قابل توجه 
تعداد شرکت های دانش بنیان، محدودیت های استفاده از این مزیت قانونی نیز طبیعی 
است که افزایش یابد؛ اما خوشبختانه با تلاش و پیگیری که در معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری صورت گرفت و موافقت اصولی و ضمنی ستاد 

کل نیروهای مسلح، قرار است این ظرفیت تا ۱0هزار نفر افزایش پیدا کند.

اخبار

تحول دیجیتالی به عنوان 
یک مرحله فراگیر و اصلی 
در سراسر جهان شناخته 
می شود و البته چالش ها و 
فرصت های اساسی دارد که 
بسیاری از مشاغل فعال در این حوزه با آن روبه رو 
هستند. روند دیجیتالی شدن زندگی روزمره مردم 
سراسر جهان، با شــیوع بیماری همه گیر کرونا از 
چند سال گذشته سرعت فزاینده ای پیدا کرد؛ مثلا 
بسیاری از شــرکت های کوچک و متوسط آلمانی 
که پیش از این در زمینه دیجیتالی شــدن کند و 
ناکارآمد عمل می کردند، مجبور به انطباق و پذیرش 
این فرایند شدند؛ از سوی دیگر شرکت هایی نیز که 
قبلا در زمینه دیجیتال ســازی زیرساخت هایشان 
ســرمایه گذاری کرده بودند نسبت به همتاینشان 
توانستند جایگاه خوبی را در عرصه رقابت به دست 

آورند.  
به گزارش ایسنا، قطعا این نوآوری های دیجیتالی 
تا ابد باقی و زنــده نخواهند مانــد و در گذر زمان 
تغییر بسیاری پیدا می کنند؛ رهبران حوزه اقتصاد 
دیجیتال و مدیران مشاغل، باید امنیت، نوآوری و 
انطباق سرمایه گذاری های تجاری خود با این فضای 
بحرانی را از طریق دروس و تجربیات لازم حاصل از 

شرایط شناسایی و ترسیم کنند.
به طور کلی فناوری های دیجیتــال دارای مزایای 
زیادی هســتند؛ این فناوری ها ما را قادر می سازند 
تا به طور کارآمد و موثــر در دفاتر خانگی خود کار 
کنیم و گویی این تغییرات نوعی ظرف آزمایشگاهی 
در اختیار رهبران اقتصادی و مدیران مشاغل، قرار 
می دهد که با اســتفاده از آن می توانند سبک ها و 
شیوه های مختلف مدیریت را به واسطه آن امتحان 
کنند. آن ها باید تاثیرات خوب و بد ناشی از تحولات 
تکنولوژیک اعمال شده به واسطه ظهور این بیماری 
همه گیر را مشــاهده کنند تا بفهمند کدام سبک 
مدیریت در شــرایط این چنینی، موثر، کارآمد و 
پیشرفته تر عمل می کند )یا عمل نمی کند( و اینکه 
چگونه می توانند از این امر برای دستیابی به راندمان 
بالاتر برای برخی خطوط در سازمان خود استفاده 

کنند. در ایران هم چند سالی است که توجه ویژه ای 
به اقتصاد دیجیتال می شــود و در دولت سیزدهم 
هم تمهیدات مهمی برای این حوزه در نظر گرفته 
شده است. اقتصاد دیجیتال فضای بکری است  که 
می تواند مشاغل زیادی را برای کشور ایجاد کند و 
فقط بحث هزینه ها نیســت. در حال حاضر یکی از 
حوزه های جدیدی که می تواند شــرایط جدید را 
برای افزایش اشتغال فراهم کند، فضای مجازی و 
استفاده از اقتصاد دیجیتال است که متاسفانه هنوز 
مورد اقبال نیست و دولت هم بعضا در این بخش با 
مشکلاتی روبه روست و برخی مسایل هم باعث شده 

این فضا محدود شود.
یکــی از اقداماتی کــه می توان در حــوزه اقتصاد 
دیجیتال دنبال کرد، این اســت کــه اجازه دهیم 
پلتفرم های متعدد بتواننــد در این بخش فعالیت 
کنند زیرا بر اساس این سکوها و پلتفرم هاست که 
خرید و فروش و داد و ســتد و کسب و کار می تواند 

شکل بگیرد.
کارشناسان معتقدند بی تردید برای توسعه اقتصاد 
دیجیتال نیاز به پلتفرم های قوی است و باید اجازه 
رشــد و رقابت پلتفرم های داخلی و خارجی را داد. 
خوشــبختانه پلتفرم های داخلی شکل گرفته و به 
تدریج در حال توسعه است البته برخی پلتفرم هایی 
که روی آنها تبلیغ می شــود، هنوز قابلیت فعالیت 
کســب و کار را به طور کامل به دست نیاورده اند و 
باید زمان بیشــتری بگذرد تا به توسعه لازم دست 
پیدا کنند بنابراین باید در عین تقویت پلتفرم های 
داخلی و تا زمانی که به شکل قوی ظاهر نشده اند، 
اجازه داد از فضای پلتفرم خارجی استفاده تا به راه 

اندازی و توسعه کسب و  کار افراد کمک شود.
این فضا می تواند سه مزیت بزرگ برای کشور ایجاد 
کند که یکی از آن فرصت های شــغلی و مشــاغل 
جدیدی است که در دنیا در این زمینه مطرح است. 
اقتصاد دیجیتال در عمده کشورها سهم بالایی دارد 
و ارزش افزوده بسیاری ایجاد کرده است، بنابراین در 
کشور ما که بیشتر مشاغل سنتی بوده می تواند یک 
فرصت مناسب باشد تا در این بخش مشاغل جدید 

را شناسایی کنیم و نرخ بیکاری را کاهش دهیم.
کسب و کارهای مجازی بر بســتر فضای مجازی 
و اینترنت شــکل می گیرنــد به این منظــور باید 
زیرســاخت ها را برای ورود مشــاغل جدید آماده 

شــود زیرا چه بخواهیــم چه نخواهیم به ســمت 
مشــاغل جدید خواهیم رفت. مزیت دوم کاهش 
هزینه هاســت؛ در حال حاضر یکــی از بحث های 
مطرح در کشور قیمت بنزین است و چون مصرف 
آن بالا رفته، هزینه های آن هم بیشتر شده است در 
حالی که اگر استفاده از فضای مجازی و پلتفرم های 
اینترنتی را در کشور توســعه دهیم، حمل و نقل 
گسترده ای که برای انجام کارها و مراجعه به ادارات 
و ســازمان های متعدد صورت می گیرد، به شدت 
کاهش پیدا می کند و این مســأله در بســیاری از 

هزینه ها از جمله انرژی به شدت موثر است.
بهره وری دومین مزیت اقتصاد دیجیتال اســت و 
استفاده از فناوری و تکنولوژی جدید بهره وری را در 
کشور بالا می برد. متاسفانه بهره وری کشور هم در 
حوزه نیروی انسانی و هم در سرمایه پایین است و 
باعث هدر رفت سرمایه های انسانی در کشور شده 
است. مزیت ســوم کاهش هزینه هاست؛ در حال 
حاضر یکــی از بحث های مطرح در کشــور قیمت 
بنزین است و چون مصرف آن بالا رفته، هزینه های 
آن هم بیشتر شده است در حالی که اگر استفاده از 
فضای مجازی در بخش دیجیتال رشد یابد، حمل 
و نقل گسترده ای که برای انجام کارها و مراجعه به 
ادارات و ســازمان های متعدد صورت می گیرد، به 
شدت کاهش پیدا می کند و این مسأله در بسیاری 

از هزینه ها از جمله انرژی به شدت موثر است.
در همین رابطه، سید ابراهیم رئیسی هفته گذشته 

در نشستی با جمعی از فعالان اقتصاد دیجیتال، این 
حوزه را بخش قابل توجهی از اقتصاد کشــورهای 
توسعه یافته و درحال پیشــرفت دانست و با اشاره 
به رشــد فزاینده این اقتصاد در برخی کشورهای 
همســایه گفــت: عقب ماندگــی در ایــن حوزه 

خسارت بار و غیرقابل جبران است.
وی همچنیــن تأکید کرد نقش دولــت در عرصه 
کسب و کارهای دیجیتال، حمایت، هدایت و نظارت 
و تنظیم گری است و دستگاه های تنظیم گر باید به 
نحوی فعالیت شان را تنظیم کنند که موجب اخلال 
در کسب و کار نشود. همچنین تسهیل و تضمین 
اصل و سود ســرمایه گذاری داخلی و خارجی در 
کسب و کارهای دیجیتال، تضمین خرید خدمات 
صاحبان کســب و کارهای مجازی، تخصیص ارز 
مناسب برای توســعه اقتصاد دیجیتال، حمایت از 
صادرات فناوری و خدمات دیجیتال و فعال شدن 
ستاد ویژه اقتصاد رمز ارز از دیگر تأکیدات رئیسی 

در این نشست بود.
بنابراین، با توجه به توســعه اقتصــاد دیجیتال در 
بســیاری از کشــورهای جهان و حرکت به سمت 
آینده کار و ظهور مشاغل جدید، باید زیرساخت ها 
برای توسعه اقتصاد دیجیتال و استفاده مطلوب تر از 
فضای مجازی فراهم شود. خوشبختانه اقداماتی در 
راستای توسعه فناوری های نوین و اقتصاد دیجیتال 
صورت گرفته است ولی هنوز با شرایط آرمانی فاصله 

زیاد وجود دارد.

زيرساخت ها و پلتفرم های قوی برای ورود مشاغل جديد آماده شود 

حمایت از صادرات فناوری و خدمات دیجیتال

سوددهی اقتصاد دیجیتال در بلندمدت
مهدی غیبی، کارشناس فناوری اطلاعات

اقتصاد دیجیتال یکی از فاکتورهای تغییر دهنده مفهوم اشتغال در اقتصاد است. اقتصاد دیجیتال در نهایت می تواند افزایش رشد تولید ناخالص داخلی در کشور را نیز رقم بزند. اشتغال زایی در بلندمدت ویژگی اقتصاد 
دیجیتال است. با آماده سازی بسترها و زیرساخت ها مشاغل جدید در اقتصاد ظهور کرده و نرخ بیکاری کاهش خواهد یافت. ظرفیت ایجاد شغل در فضای مجازی و به ویژه اقتصاد دیجیتال بسیار زیاد است. به دلیل 

گستردگی زمینه فعالیت در این حوزه با ورود به آن، می توان نیاز به مشاغلی را احساس کرد که در دنیای سنتی اصلا قابل تحقق نخواهند بود. 
در قالب اقتصاد دیجیتال می توان به توسعه استارت آپ ها یا کسب وکارهای نوپا پرداخت. استارت آپ ها یا کسب وکارهای نوپا نوعی فعالیت  اقتصادی بر بستر اینترنت هستند که علاوه بر افزایش بهره وری در فضای 
اقتصادی می توانند موجب ایجاد برخی مشاغل جدید شوند. سرمایه گذاری و جذب منابع برای رشــد اقتصاد دیجیتال باید در دستور و اولویت قرار بگیرد. حمایت از خرید محصولات فناوری و اقتصاد دیجیتال باید 

سرعت بگیرد. 
همچنین باید زیرساختهای مورد نیاز برای فعالیت شرکت های نوپا به منظور کاهش ریسک ها فراهم شود. سرمایه گذاران به سمت شرکت هایی می روند که ریسک کمتری دارند. به طور کلی سرمایه گذارها به آن 
دسته از شرکت های نوپا جلب می شوند که نسبت خطر به سود بالایی دارند و مقیاس پذیرتر هستند. البته اقتصاد دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شود، باعث افزایش بهره وری و یا به عبارت دیگر مولد بودن می شود. 
اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در بحث اشتغال نیز ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری 

اطلاعات باعث ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد. به عبارتی اقتصاد دیجیتال در سطح کلان می تواند موجب اشتغال زایی در سطح گسترده را فراهم کند.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

بر اســاس اعلام معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری، ســالانه ۱0 هــزار نفر افــراد کلیدی 
شرکت های دانش بنیان می توانند خدمت سربازی 
خود را در همان شــرکت بگذرانند. امکان جذب 
نخبگان در شرکت های دانش بنیان برای گذراندن 
دوره خدمت ســربازی، یکی از تسهیلات ویژه ای 
است که توســط معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری برای دانش بنیان هــا و نخبگان فراهم 

کرده است. در بین انواع تسهیلات در نظر گرفته 
شــده برای گذراندن دوره خدمت ســربازی در 
شــرکت های دانش بنیان، افراد کلیدی شاغل در 
شرکت های دانش بنیان که زمان سربازی آن ها فرا 
می رسد، در صورت واجد شرایط بودن می توانند 
از امکان گذراندن دوره سربازی در همان شرکت 

بهره مند شوند.
در هر ســال تعدادی از افراد کلیدی شرکت های 

دانش بنیــان بــرای گذرانــدن دوره خدمــت 
ســربازی در شــرکت اقدام می کننــد. روح الله 
دهقانی فیروزآبــادی، معاون علمــی  و فناوری 
رئیس  جمهور خبــر از افزایش این ظرفیت به ۱0 
 هزار نفر در ســال با موافقت ســتاد کل نیروهای 

مسلح داد.
اعطــای تســهیلات در موضوع ســربازی برای 
شرکت های دانش بنیان از ســال ۱39۷ با هدف 

حفظ نیروهای کلیدی شرکت های دانش بنیان در 
نظر گرفته شده است. با توجه به اینکه ممکن است 
شرکت های دانش بنیان در مراحلی از کار تحقیق 
و توسعه و یا تولید، نیاز مبرمی به برخی شاغلین 
کلیدی خود داشته باشند، این امکان فراهم شده 
اســت که این افراد، خدمت ســربازی خود را در 
همان شرکت بگذرانند و در جبهه دانش به کشور 

خدمت کنند.

شرکت علی بابا هولدینگ برای دور کردن کاربران از 
رقبایی نظیر تنسنت هولدینگز، قیمت خدمات ابری 
خود را حداکثر 50 درصد کاهش می دهد. علی بابا و 
تنسنت برای فراهم کردن نیروی رایانشی مورد نیاز 
برای آموزش مدلهــای هوش مصنوعی مولد مانند 
چت جی پی تی شرکت OpenAI، در رقابت هستند. 
سخنگوی علی بابا اعلام کرد: قیمت محصولات اصلی 
Aliyun  که زیرمجموعه علی بابا است، از هفتم ماه 
مه، بین ۱5 تا 50 درصد کاهش پیدا خواهد کرد. این 
شرکت متعهد است کسب و کار ابری خود که اکنون 

توسط  دانیل ژانگ، مدیرعامل گروه هدایت می شود 
را گسترش دهد.

مدل هوش مصنوعی Tongyi Qianwen علی بابا 
که اوایل ماه میلادی جاری معرفی شد، با استقبال 
شرکتهای چینی روبرو شده است. این شرکت بیش 
از 200 هزار درخواست از سوی شرکتهایی در صنایع 
مختلف نظیر فناوری مالی، الکترونیکس، حمل و 
نقل، فشن و دامپروری دریافت کرده که مایل هستند 

به برنامه آزمایشی بتا بپیوندند. این شرکت ارائه دست 
به دست خدمات ابری و هوش مصنوعی را یک فرمول 
برنده برای جذب بخش بزرگی از بازار داخلی می بیند.

علی بابا با رقیبان ابــری مانند خدمات ابری مرتبط 
با دولت که ســهم بازارشــان را افزایــش داده اند، 
باید مبارزه کند و همزمان بــا تصمیم برای تجزیه 
امپراطــوری 2۱4 میلیــارد دلاری خود، رشــد 
خود را تقویت کند. واحد ابری، یکی از بخشــهای 

برخوردار از رشــد پرشــتاب در علی بابا اســت و 
 گزینه اصلی بــرای عرضه اولیه عمومــی در آینده 

به شمار می رود.
بر اساس گزارش بلومبرگ، هیجان بالایی که سرمایه 
 Tongyi گذاران پس از معرفی هــوش مصنوعی
Qianwen علی بابا پیدا کرده بودند، دوام نیافت 
و قیمت سهام این شرکت رشدی که پس از معرفی 
محصول جدید خود داشت را از دست داد و اکنون 
باید ثابت کند می تواند افزایش رشدی که انتظار دارد 

مشاهده کند را محقق کند.

انگلیس اعلام کرد قانون جدیــدی برای کنترل 
قدرت شــرکت های فناوری بزرگ مانندگوگل، 
فیس بوک و آمازون که قادر به ســخت تر کردن 
رقابت در بازارهای دیجیتال هستند، ارائه می کند. 
به گزارش مهر به نقل از رویتــرز، قانون مذکور با 
تسهیل فرایند رد کردن عضویت آنلاین و مقابله 
با نقدهای جعلی، حمایــت از مصرف کنندگان را 

قدرتمندتر می کند.
ســازمان رقابت و بازارهای انگلیس)CMA( که 

ناظر آنتی تراست کشور نیز به حساب می آید، 2 
سال قبل یک واحد بازارهای دیجیتال برای نظارت 
بر بازارهای جدید مانند شــبکه هــای اجتماعی 
ایجاد کرد اما این واحــد فاقد اختیارات لازم برای 
اعمال قدرت بود. اما لایحه جدید پس از تصویب 
در پارلمان انگلیس بــه واحدبازارهای دیجیتال 
اختیارات تازه ای در خصوص شرکت های فناوری 
می دهد که درآمــد جهانی آنها بیــش از 3۱.2 
میلیارد دلار اســت. اتحادیه اروپا سال گذشته با 

وجود مخالفت شــدید گوگل، اپل و دیگر شرکت 
های بزرگ فناوری قانون خود را بــرای مقابله با 
سلطه آنها وضع کرد. تحت قانون پیشنهادی جدید 
CMA می تواند قوانینی برای شرکت های فناوری 
وضع کند و اجازه ندهد آنها از کســب و کارهای 

کوچک و مشتریان سواستفاده کند.
به عنوان مثال ممکن است به شرکت های فناوری 
دستور داده شــود گزینه های انتخابی و شفافیت 
بیشتری برای مشــتریان فراهم کنند. همچنین 

شــرکت های خاطی ممکن اســت تا ۱0 درصد 
درآمد جهانی شان جریمه شوند.

ســارا کاردل مدیر ارشــد اجراییCMA معتقد 
است این لایحه احتمالا نقطه عطفی در حمایت از 
مشتریان باشد. او در این باره می گوید: بازارهای 
دیجیتال مزایای زیادی دارند اما فقط در صورتیکه 
کســب و کارهایی در اندازه های مختلف بتوانند 
رقابت کنند و موفق شوند. این لایحه چهارچوبی 

متناسب برای عصر دیجیتال فراهم می کند.

خبر خوب معاون علمی رئيس جمهور برای نخبگان

ظرفیت جذب سربازان فناور در شرکت های دانش بنیان افزایش یافت

قیمت خدمات ابری علی بابا نصف شد

خیز انگلیس برای کنترل انحصارطلبی شرکت های فناوری


